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ПЕРЕДМОВА

Я переконаний, що «Дорога на Голгофу» — одна з найважли-
вiших та найдiєвiших книжок в iсторiї Церкви. 

Сотнi тисяч примiрникiв багатьма мовами розiйшлися по 
всiй земнiй кулi. Я мав привiлей бути близьким другом Рою 
Хессонові та спостерiгати за народженням цiєї книжки. 

Вважаю, що книжка з часом не втратить своєї значущостi. 
Читання «Дороги на Голгофу» займе лише кiлька годин, однак 
сповнить ваше життя силою, змiнить ваш погляд на реаль-
нiсть та вестиме до перемоги. Раджу читати її з молитвою та 
не поспiшаючи. А коли прочитаєте — отримаєте вражаючий 
результат. Порекомендуйте цю книжку своїм друзям. 

Джордж Вервер, керівник ОМ
1995 рiк 



ВСТУП

«Дорога на Голгофу» вперше була надрукована у лютому 1950 
року. З часом я все бiльше переконуюсь, що думки, висловленi 
у книзi, стали поштовхом до руху вiдродження, який Бог ви-
користав для пробудження Своєї Церкви у час її пасивностi. 
Вiдродження Церкви — не лише славетнi спогади минулого, 
це процес, що й у наш час триває в рiзних частинах свiту. 
Зовнiшнi вияви такого вiдродження, звичайно, значно вiдрiз-
няються у рiзних країнах, проте їх змiст завжди однаковий: 
засудження грiха, нове бачення хреста Iсуса, спокута за грiх; 
бажання впокоритися, покаятися, сповiдати свiй грiх та змiни-
ти своє життя; радiсть вiд вiдчуття всемогутностi кровi Iсуса 
Христа, що очищує вiд грiха, вiдновлює та зцiлює все те, що 
було втрачене й зруйноване через грiх; повнота Духа Святого 
i Його сила дiяти через людей, якi вiддали Йому своє життя; 
повернення Iсусовi тих, хто був утрачений. Зважаючи на те, 
що такий процес є характерним для багатьох частин свiту, цi 
сторiнки мають нинi надзвичайну вагу. I я сподiваюся, що, з 
Божою помiччю, вони допоможуть багатьом повернутися до 
хреста й усвiдомити важливiсть вiдродження через сповiдання 
своєї залежностi вiд Бога. 

Редакцiя передмови Роя Хессона 
Сiчень 1988 року 



11
УПОКОРЕННЯ

Я намагатимусь якнайпростiше викласти свої роздуми про 
вiдродження. Вiдродження — це життя Iсуса Христа в люд-
ських серцях. Христос — переможець, i в небесах безупинно 
звучить Йому хвала за перемогу над грiхом. Як би не лякав 
нас власний досвiд падiнь та поразок, Христос завжди залиша-
тиметься непереможним, а Його сила — безмежною. Вiд нас 
залежить лише встановити правильнi стосунки з Ним, i тодi ми 
побачимо вияв Його сили у наших серцях, життi та служiннi. 
Тодi Його переможне життя сповнить нас та iнших через нас. 
Ось у чому суть вiдродження. 

Однак налагодивши правильнi взаємини з Ним, перше, чого 
нам слiд навчитися, — це впокорювати свої бажання Його волi. 
Покора — це початок вiдродження. Вона спричиняє бiль, при-
ниження, однак це єдиний шлях. Упокоритись — означає пiдко-
рити своє «я» Христовi1. Господь Iсус не зможе повною мiрою 
дiяти в нас i вiдкривати Себе через нас, аж поки наше горде 
«его» не буде зламане. Це означає, що вперте й непоступливе 
«я», яке щоразу виправдовує себе, бажає чинити по-своєму, 
домагається своїх прав i шукає слави, нарештi схилиться перед 
Богом, визнає свою неправоту, вiддасть Iсусовi право керувати 
своїм життям та вiдмовиться вiд слави. I все це для того, щоб 

1 Гал. 2:20
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Господь Iсус повнiстю володiв ним i був для нього всiм. Iншими 
словами, це смерть для егоїзму та власної користi. 

Якщо ми чесно проаналізуємо наше християнське життя, то 
побачимо, скiльки такого «его» є у кожному з нас. Часто наше 
«его», а не ми самi, намагається жити християнським життям 
(доказом цього є вживання нами слiв «я спробую», «я зможу», 
що вказує на те, що ми покладаємось на своє «я»). Часто 
саме наше «его» спонукає нас до християнської працi. Однак 
воно швидко дратується, заздрить, опирається, критикує та 
нервується. Саме воно — вперте та непоступливе щодо iнших. 
«Его» може бути й сором’язливим, самолюбивим, потайним. 
Безсумнiвно, його необхiдно зламати. Поки «его» керує нами, 
Бог не може цiлковито працювати в нас, оскiльки плiд Духа 
(див. Гал. 5), яким Вiн прагне нас наповнити, повнiстю про-
тилежний нашому впертому, незламаному духовi й передбачає 
розп’яття нашого «я». 

Упокорення — це робота Божа i наша власна. Бог готує 
пiдґрунтя, а вiд нас залежить ухвалення рiшення. Якщо ми 
по-справжньому, зi щирим серцем сприймаємо осуд, прагнучи 
спiлкування з Богом, Вiн покаже нам вияви нашої гордостi та 
впертого «я», що завдають Йому болю. У таку мить ми стоїмо 
перед вибором: продовжувати вiдмовлятися вiд покаяння або 
схилити голови i сказати «так» Господу. Щоденне впокорен-
ня — це всього лише смиренний вiдгук на несхвалення Бога. 
Оскiльки Божий осуд має постiйний характер, то i наша покора 
теж повинна бути постiйною. Це вимагатиме великої жертви: 
вiдмови вiд особистих прав та користолюбних iнтересiв, а та-
кож сповiдання та необхiдного вiдшкодування. 

Тому ми не можемо впокорити себе, окрiм як через хрест 
Iсуса. Добровiльне бажання Iсуса постраждати за нас спонукає 
нас до такої ж покори. Ми бачимо Бога, який не вважав ниж-
чим Своєї гiдностi бути схопленим та розiп’ятим, але дозволив 
цьому статися заради нас, узявши на Себе роль слуги — слуги 
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Бога та людини. Вiн добровiльно вiдмовився вiд власних прав, 
домiвки, будь-якої власностi. Бог дозволив людям жбурляти в 
Себе їхнi образи, не бажаючи помсти. Вiн дозволив знущатися 
з Себе, не вiдповiдаючи тiєю ж монетою й не захищаючи Себе. 
Бiльше того, ми бачимо Бога впокореним i тодi, коли, тихо йду-
чи на Голгофу, Вiн погодився стати невинною жертвою за грiх 
людей, заплативши за нього власним життям. 

У пророчому псалмi Господь каже: «Я — черв’як, а не чоло-
вік»2. Люди, якi побували у тропiчних країнах, розповiдають, 
що iснує велика рiзниця мiж поведiнкою змiї та черв’яка, коли 
їм загрожує небезпека. Змiя зводиться дибки, сичить та нама-
гається атакувати — справжнiй приклад егоїзму. А черв’як не 
чинить нiякого опору, вiн дозволяє робити з ним, що завгодно: 
бити ногами, топтати — ось вияв покори. 

Так Вiн учинив тому, що бачив нас приреченими, адже через 
грiх ми втратили всi права, окрiм права на пекло. Тепер Вiн 
запрошує нас по праву зайняти своє мiсце поряд із Ним. Уся 
Нагiрна проповiдь, розповiдаючи про любов до ворогiв — лю-
бов, яка не бажає помсти i приносить себе у жертву, стверджує, 
що саме такими повиннi бути i ми. Приклад такої любовi, яка 
бажала впокорення заради нас, спонукає чинити вiдповiдно. 

Господи, зламай моє горде й непокiрне «я», 
Допоможи йому схилити голову й померти, 
Дивлячись на Голгофу, 
Де Ти Сам схилив голову, помираючи за мене.

Однак померти для себе не можна раз i назавжди. Цей про-
цес починається, коли Бог указує нам на нашi грiхи, i триває 
щоденно. Лише таким чином через нас Господь Iсус може вiд-
кривати Себе iншим3. Щодня ми безлiч разiв стоятимемо перед 
2 Пс. 21:7
3 2 Кор. 4:10
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вибором. Це примусить нас вiдмовитися вiд важливих планiв, 
розваг, не розпоряджатися бездумно власним часом та грiшми, 
а вiддавати все, що маємо, нашим ближнiм, а це — справж-
нiй доказ покори Боговi. Кожне приниження, кожну людину, 
що дратує чи надокучає нам, Бог використовує для того, щоб 
виробити у нашому серцi покору й зробити нас ще кращими 
провiдниками життя Iсуса Христа. 

Таким чином, єдине життя, що приносить насолоду Боговi, 
єдине життя, яке є переможним — це Його життя, а не наше, 
як би ми цього не бажали. I оскiльки наше власне життя, спов-
нене егоїзму, є прямою протилежнiстю життю Христа, ми не 
можемо сповнюватись Його життям, поки не дозволимо Богові 
вмертвити своє «его».



22
ПЕРЕПОВНЕНI ЧАШI 

Покора — початок вiдродження. Суть вiдродження — у сповненнi 
Духом Святим по вінця, це — основа переможного життя. Як 
багато з нас вiдповiли б «так» на запитання, чи сповненi ми Ду-
хом Святим? Ознакою вiдродження є стверджувальна вiдповiдь у 
будь-яку хвилину. Така вiдповiдь не виявляє вашу пиху, оскiльки 
сповнення Духом — це виключно робота Бога, ми ж отримуємо 
Його через благодать. Бог очiкує вiд нас, що ми вiддамо наше 
порожнє впокорене «я» та дозволимо Йому щодня сповнювати 
нас. Ендрю Муррей сказав: «Як води наповнюють упадини, так 
i Божа слава та сила сповнюють нас у часи нашої порожнечі та 
смиренностi». Найпростiшою та найзрозумiлiшою iлюстрацiєю 
цього є людське серце у виглядi чашi, яку ми приносимо до Iсуса, 
прагнучи, щоб Вiн наповнив її водою життя. Уявимо, як Iсус сто-
їть iз золотою чашею в руках, повною живої води. Проходячи повз 
нас, Вiн дивиться у нашi чашi i, якщо вони чистi, наповнює їх 
водою життя. Оскiльки Iсус робить це щоденно, — чаша завжди 
наповнена по вiнця. Саме це мав на увазi Давид, говорячи: «Чаша 
моя переповнена». Ось що таке вiдродження — це постiйний мир 
Божий, що живе у наших серцях, бо ми сповненi до краю благо-
словенням для себе та iнших. Дехто вважає, що смерть власного 
«я» робить нас нещасними, але насправдi все навпаки. Вiдмова 
вмертвити своє «его» робить нас жалюгiдними. Що бiльше ми 
переживаємо смерть iз Ним, то бiльше вiдчуваємо Його життя 
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в нас i, таким чином, пiзнаємо справжнi мир та радiсть. Його 
життя, виливаючись через край нашої чашi, потрапляє в чашi 
загублених душ — iз турботою про їхнє спасiння, а також у чашi 
iнших християн — iз прагненням принести їм благословення. 

У КРОВI IСУСА 

Лише одне може перешкодити Iсусовi наповнити нашi чашi, 
коли Вiн проходить повз нас, — це грiх у будь-якому його виявi. 
Господь Iсус не наповнює брудних чаш. Будь-який вияв егоїзму, 
яким би мiзерним вiн не здавався, є грiхом. Грiхом є самовпев-
ненiсть та самозадоволення. Надмiрний жаль до себе пiд час 
випробовувань чи труднощiв, заняття християнською дiяльнiстю 
чи бiзнесом заради задоволення почуття власної гiдностi та без-
пiдставне самовиправдання — усе це грiх. Надмiрна чутливiсть, 
образливiсть та протиставляння себе iншим у ситуацiях, коли 
нас ображають; неприйняття себе, потайливiсть, переживання, 
страх — це грiхи, в основi яких лежить егоїзм. Вони забрудню-
ють нашi чашi. Усе це було в чашi, яка минула Господа Iсуса у 
Гетсиманському саду i яку Вiн випив до дна на Голгофi — чашу 
нашого грiха. Якщо ми дозволимо Йому показати, чим наповненi 
нашi чашi, i вiддамо їх Йому, Вiн очистить їх Своєю дорогоцiн-
ною кров’ю, яка все ще перемагає грiх. Це не означає очищення 
лише вiд почуття провини, спричиненого грiхом, але й вiд його 
плям та бруду, щоб ми «бiльше не знали грiха». I, очищуючи 
нашi чашi, Вiн сповнює їх Своїм Духом Святим. Тому щодня ми 
маємо доступ до цiєї дорогоцiнної кровi. Уявімо, що ви дозволи-
ли Господу очистити вашу чашу й наповнити її до краю, а тодi 
знову пiддалися спокусi грiха. Що ж вiдбувається? Ваша чаша 
забруднюється i перестає наповнюватися. I якщо це вiдбувається 
постiйно, то чаша нiколи не наповниться по самi вiнця. 

Якщо ми прагнемо переживати постiйне вiдродження, то 
повиннi навчитися зберiгати нашi чашi чистими. Бог не бажає, 
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щоб вiдродження припинялося й обмежувалось якимось одним 
роком. Якщо це i трапляється, то лише з однiєї причини — че-
рез грiх, через тi маленькi грiшки, якi диявол пiдкидає у нашi 
чашi. Але якщо ми щоразу повертаємося до Голгофи i по-новому 
пiзнаємо силу кровi Iсуса щоденно змивати грiх, — то ми пiзна-
ли таємницю очищення та наповнення чашi. У мить, коли ви 
усвiдомлюєте спокуси заздрити, критикувати, роздратовуватися 
тощо, — принесiть це до Iсуса й попросiть Його омити вашу 
чашу силою Своєї кровi. Ви вiдчуєте, що роздратування зникло, 
радiсть та мир вiдновилися, i ваша чаша знову наповнюється. 
Що частiше ви приносите свою чашу для очищення, то легше 
протистоятимете грiху. 

Однак очищення можливе лише за умови повного впокорен-
ня перед Богом у всiх сферах нашого життя. Скажімо, нас дра-
тують риси характеру певної людини. У цьому разі недостатньо 
принести своє роздратування на Голгофу. Спочатку нам слiд 
упокоритися, тобто принести до Бога цю проблему й прийняти 
цю людину та її вдачу як Його волю. Потiм ми зможемо вiддати 
Iсусові наше неправильне ставлення до цiєї людини, знаючи, 
що Його кров омиє наш грiх. Пiсля того, як Бог очистив нас вiд 
грiха, намагаймося не повертатися до нього й зосереджувати 
увагу не на собi, а на нашому Господовi, прославляючи Його 
за перемогу над грiхом. 

Слово Боже пропонує загальний принцип, щоб допомогти 
нам будувати взаємини з Iсусом та вказати на наш грiх. У По-
сланнi до колосян 3:15 написано: «I нехай мир Божий панує 
ваших у серцях». Усе, що порушує мир Божий у наших серцях, є 
грiхом, незалежно вiд того, яким дрiб’язковим це нам видається. 
Навiть якщо це взагалi не схоже на грiх. Мир Божий має керу-
вати нашими серцями чи, iншими словами, бути суддею у наших 
серцях. Коли пiд час футбольного матчу лунає свисток судді, 
це означає, що були порушенi правила гри. Коли ми втрачаємо 
мир, суддя, поставлений Богом у нашi серця, вказує на пору-
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шення! Варто негайно зупинитися, попросити Бога показати 
нам, у чому рiч, сповiдати грiх, на який Вiн указав, i тодi кров 
Iсуса Христа вiдновить наш мир, а ми продовжимо свiй шлях 
iз переповненими чашами. Проте, якщо Бог не вiдновлює миру 
у наших серцях, це означає, що ми не до кiнця впокорились. 

Можливо, нам варто попросити пробачення ще у когось, 
окрiм Бога. Навiть якщо ми вважаємо винним iншого, проте 
якщо ми самi втратили мир, то цiлком очевидно, чия це про-
вина. Наш мир iз Богом не залежить вiд грiха iншої людини, а 
лише вiд нашого. Бог хоче показати нам нашi грiхи, i лише за 
умови нашого бажання бути очищеними вiд них, ми матимемо 
Його мир. Як просто жити, коли нами керують мир Божий i Дух 
Святий, та, водночас, це вимагає величезних зусиль! 

Колишнє життя, сповнене егоїзму, на яке ми нiколи не звер-
тали уваги, тепер по-новому вiдкривається нам, i ми не можемо 
бiльше жити без суддi, який указує на нашi помилки. Коли ми 
готовi вiддати своє життя пiд керiвництво Божого миру, Бог 
показує для нас (до найменшої дрiбницi!) такi грiховнi риси 
характеру: нарiкання, зверхнiсть та байдужiсть. Безлiч разiв на 
день, у найменшому, звертаймося до очищувальної кровi Iсуса, 
i тодi ми побачимо, що, як нiколи ранiше, наше життя стане 
сповнене покори. Тодi через наше впокорення Iсус виявляти-
меться у всiй Своїй милостi й благодатi. 

Однак ми так часто iгноруємо свисток суддi, що перестаємо 
його чути. З плином часу ми все менше вiдчуваємо потребу в 
очищеннi та не бачимо причини для впокорення. Таким чином, 
ми опиняємося ще у гiршому становищi, нiж можемо собi уя-
вити. Щоб вiдновити взаємини з Богом, коли Вiн керує нашими 
серцями, потрiбно велике бажання звернутися до Нього. Звер-
нутися з проханням, щоб Господь показав, якi сфери нашого 
життя повиннi бути очищенi кров’ю Iсуса Христа. Спочатку Вiн 
укаже нам на один грiх, а наш послух та покора у цьому питаннi 
стануть першим кроком на шляху до вiдродження. 
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ПРАВИЛЬНЕ СПIЛКУВАННЯ

Коли людина поставила себе, а не Бога у центрi свого життя, 
то як наслiдок — вона втратила не лише спiлкування з Ним, 
але й з iншими людьми. Вiдразу ж за iсторiєю першого кон-
флiкту людини з Богом, описаною у 3-му роздiлi Книги Буття, 
у 4-му роздiлі йдеться про конфлiкт мiж людьми, що закiнчився 
вбивством Авеля Каїном. Падiння означає, що «розпорошились 
кожен на власну дорогу»1. Якщо я починаю захищати свої iн-
тереси, а не Божi, то зрозумiло, що й у стосунках iз iншими 
людьми я боронитиму власнi iнтереси, а не їхнi. Свiт, у якому 
кожна людина хоче йти своїм шляхом, сповнений непорозумiнь, 
перешкод, пiдозри, суперечок та конфлiктiв.

Смерть Господа Iсуса Христа на хрестi повинна була не 
лише повернути людей до взаємин iз Богом, але й вiдновити 
їхнi стосунки один iз одним. Одне без iншого неможливе. Що 
ближче до центру спицi в колесi, то ближче вони одна до одної. 
Те ж саме вiдбувається i з нами, коли нашi взаємини з Богом 
стають близькими. Вiдсутнiсть живого спiлкування з iншими 
християнами доводить, що ми не маємо й живого спiлкування 
з Богом. 1 Послання Iвана (яке нове свiтло воно проливає на 
вiдродження!) наполягає на перевiрцi глибини та щиростi i, 
власне, реальностi взаємин людини з Богом через її стосунки 

1 Iс. 53:6
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з iншими християнами2. Дехто вже помiтив тiсний зв’язок мiж 
нашими стосунками з iншими християнами та нашими взає-
минами з Богом. Усе, що стає перешкодою мiж нами та iншою 
людиною, є хоч малою, але перепоною мiж нами та Богом. 
Ми виявили, що коли цi бар’єри не знищено вiдразу ж, вони 
товщають і товщають, аж поки ми не опинимося за стiною, що 
вiдокремлює нас вiд Бога та вiд людей. Безсумнiвно, коли ми 
обираємо нове життя, то воно має виявитись у єдностi з Богом 
та нашими братами по вiрi, i нiщо не повинно стояти мiж нами.

СВIТЛО Й ТЕМРЯВА 

На якiй же основi ми можемо будувати справжнi взаємини з Бо-
гом та нашими братами й сестрами? Тут нам знову може стати 
у пригодi 1 Послання Iвана 1:7: «Коли ж ходимо в світлі, як Сам 
Він у світлі, то маємо спільність один із одним, і кров Ісуса Хри-
ста, Його Сина, очищує нас від усякого гріха». Коли з’являється 
свiтло, темрява зникає. Коли ми переживаємо докори сумлiння, 
коли бачимо, якi ми насправдi — ми у свiтлi. «Усе ж те, що світ-
лом докоряється, стає явне, бо все, що явне стає, то світло»3. Але 
кожного разу, коли ми щось робимо чи говоримо (або чогось не 
говоримо) з намiром щось приховати, — ми у темрявi.

Отже, перший вияв впливу грiха у нашому життi — нама-
гання приховувати те, ким ми є. Грiх змусив наших прабатькiв 
ховатися мiж деревами у саду, i відтоді вiн має такий самий 
вплив на нас. Грiх робить нас нещирими, лукавими, примушує 
одягати маски, прикидатися, виправдовувати себе та звинувачу-
вати iнших — i робимо ми це як нашими словами чи дiями, так 
i мовчанням. Саме це у 1 Посланні Івана 1:6 названо «ходiнням 
у темрявi». Для декого з нас «невеликий» грiх може бути не 
бiльше, нiж докiр сумлiння (будь-що, пов’язане з нашим «я», є 
2 1 Iв. 2:9; 3:14–15; 4:20
3 Еф. 5:13
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грiхом), а приховування чогось — допустима спроба прикрити 
своє сумлiння, i все ж це — ходiння у темрявi.

На противагу всьому, що є в нас, у 1 Iвана 1:5 сказано, що 
«Бог є свiтло», тобто Вiн — Той, Хто все викриває, Хто показує 
кожну людину такою, якою вона є насправдi. Далi написано: «і 
немає в Нім жодної темряви», що означає абсолютну вiдсутнiсть 
у Бога будь-чого спiльного з темрявою чи з грiхом, властивим нам.

Тодi очевидно, що ми не можемо ходити у темрявi, якою б 
незначною вона не була, та одночасно продовжувати спiлкуван-
ня з Богом. Доки ми у темрявi, ми не можемо мати й належних 
стосункiв iз нашими братами по вiрi — оскiльки ми нещирi з 
ними, то й вони не зможуть спiлкуватися з тими, хто лукавий. 
Стiна нещиростi роздiляє нас.

ЄДИНА ОСНОВА ДЛЯ СПIЛКУВАННЯ 

Єдиною основою для справжнього спiлкування з Богом та людь-
ми є вiдкритiсть, щирiсть у стосунках. «Коли ж ходимо у свiтлi, 
як Сам Вiн у свiтлi, то маємо спiльнiсть один iз одним» (1 Iв. 
1:7а). Життя у свiтлi протилежне життю в темрявi. Сперджен 
у однiй зi своїх проповiдей подав таке визначення життю у 
свiтлi: «Бажання знати i бути пiзнаним». Бог хоче, щоб ми мали 
бажання знати iстину про себе та були вiдкритими до Його 
осуду; щоб ми прислухалися до найперших докорiв сумлiння. 
До всього, що Вiн називає грiхом, ми маємо ставитись як до 
грiха, нiчого не приховуючи й не виправдовуючись. Таке життя 
у свiтлi щодня з потужною силою викриватиме грiх у нас, i ми 
побачимо те, на що ми ранiше не зважали як на грiх. Тому у 
нас може виникнути спокуса повернути з обраного шляху та 
спробувати заховатися. Сьомий вiрш продовжується словами: 
«…i кров Iсуса Христа, Його Сина, очищує нас вiд усякого 
грiха». Усе, що в очах Божих є грiхом, ми можемо сповiдати 
й принести до Iсуса, щоб Його кров омила нас, аж тодi грiх 
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зникне, зникне з-перед Божих очей та з наших сердець. Сила 
цiєї дорогоцiнної кровi очищає нас, i ми стаємо бiлiшими за снiг. 
Тому, живучи у свiтлi та дозволяючи Богові очищати нас вiд грi-
ха Своєю кров’ю, ми можемо перебувати у спiлкуваннi з Ним.

Спiлкування, проте, повинно бути не лише з Ним Самим, 
але й «один iз одним», що вимагає ходiння у свiтлi й перед 
iншими християнами. Таким чином, ми не можемо бути од-
ночасно щирими з Богом та нещирими з людьми. Ми маємо 
прагнути правди про себе вiд iнших так само, як ми хочемо 
знати її вiд Бога. Ми повиннi завжди бути готовими прийняти 
свiтло правди вiд iнших (i бути готовими принести його їм) та 
дозволити їм указати нам iз любов’ю на все те, що, як вони 
вважають, кидає тiнь на це свiтло. Ми повиннi бажати не лише 
пiзнавати людей, але й дозволити їм пiзнавати себе такими, 
якими ми є насправдi. Це означає, що ми не приховуватиме-
мо нашого єства вiд тих, iз ким спiлкуємося; не вдягатимемо 
масок та не гратимемо ролей; не виправдовуватимемо себе; 
будемо вiдвертими з ними; розкриватимемо перед iншими своє 
духовне життя; стримуватимемо свiй егоїзм; будемо щирими 
та вiдвертими з нашими братами та сестрами в Христi, навiть 
якщо це ризиковано для нашої репутацiї. Це означає, що ми не 
плекатимемо у своєму серцi поганих почуттiв до iнших людей, 
а сповiдуватимемо звiльнення Богом i чинитимемо вiдповiдно. 
Таке життя пiднесе нашi взаємини з iншими людьми на новий 
рiвень, i ми любитимемо один одного не менше, а ще бiльше.

БЕЗ СТРАХУ 

Життя у свiтлi — це життя з Iсусом. Воно не поневолює. Ми 
не зобов’язанi розповiдати кожному всi подробицi свого життя. 
Найважливiше — це наше бажання жити у свiтлi. Чи готовi ми 
бути вiдкритими з нашими братами по вiрi та говорити, коли 
того хоче Бог? Зброя свiтла — це щирiсть. Iнодi це принизливо, 
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однак саме це сприятиме досягненню нових взаємин iз Христом 
та нового рiвня самопiзнання. Ми звикли, що Бог знає усе 
про нас, тому часто перестаємо звертати на себе увагу, а це 
неминуче призводить до незнання самого себе. Але щойно ми 
повнiстю вiдкриваємо своє серце хоч однiй людинi, то дiзнає-
мося про себе те, чого не знали ранiше, та бачимо грiхи, яких 
ранiше не помiчали. Ми яснiше нiж будь-коли усвiдомлюємо, якi 
сфери нашого життя потребують змiн. Ось чому Якiв наказує 
нам сповiдувати грiхи один перед одним. 

Згiдно з 1 Iвана 1:7 метою «ходiння у свiтлi» є «спiльнiсть 
одного з одним». I якою ж чудовою є та спiльнiсть, коли ми 
йдемо цим шляхом разом! Любов виявлятиметься у нас, коли 
кожен визнає себе грiшником i розкається перед хрестом Iсуса. 
Коли перешкоди усунуто, а маски знято, тодi Бог може зробити 
нас такими, якими ми є у Ньому. Але ще бiльше радостi вiд 
того, що при такому спiлкуваннi ми «у безпецi». Нам не по-
трiбно боятися як реагуватимуть на нас iншi чи що вони про 
нас думатимуть. У спiлкуваннi, в основi якого лежить життя 
у свiтлi перед хрестом Iсуса, ми знаємо, що кожна думка про 
нас буде впокорена та сповiдана. 

Не варто, однак, забувати, що наше життя у свiтлi присвяче-
не перш за все Христовi. Саме з Ним варто найперше владнати 
все, оскiльки саме Вiн очищає нас i дає нам перемогу. I тодi, 
коли Бог дає нам бажання вiдкрити нашi серця перед iншими, 
ми приходимо до них iз чимось бiльшим, нiж просто сповiдь 
(окрiм тих випадкiв, коли це справдi необхiдно), i разом про-
славляємо Його. 

КОМАНДИ, ЯКI ПРАЦЮВАТИМУТЬ  
ДЛЯ ПРИСКОРЕННЯ ВIДРОДЖЕННЯ

Iсус хоче, щоб уже сьогоднi ви розпочали нове життя у свiтлi з 
Ним. Запропонуйте ухвалити таке рiшення вашому друговi-хри-
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стиянину, тому, хто живе поруч iз вами, вашiй дружинi чи чо-
ловiковi. Знiмiть маску. Я переконаний, що у ваших стосунках iз 
цiєю людиною обов’язково є щось таке, про що Бог хоче, щоб ви 
вiдверто розповiли їй. Почнiть iз малого. Станьте командою, що 
працюватиме для прискорення вiдродження серед своїх друзiв. 

Коли iншi схиляться перед хрестом, Бог дасть їм бажання 
приєднатися до вас. Час вiд часу збирайтеся для спiлкування, 
щоб вiдкрито дiлитися своїм духовним досвiдом. У єдностi мо-
лiться за iнших i несiть свiдчення свiтовi.

Саме через таке спiлкування Бог почне працювати дивним 
чином. Отримуючи вiд Нього спасiння та благословення у та-
кий спосiб, iншi християни також почнуть жити та працювати 
в єдностi. Подiбно як одна бiльярдна куля штовхає iншу, так 
одна християнська група започатковуватиме iншi, аж поки вся 
земля не сповниться новим життям воскреслого Iсуса Христа! 



44
ДОРОГА СВЯТОСТ I 

Найважливiше, чого нам треба навчитися для того, щоб жити 
переможним християнським життям, — це його цiлковитiй 
простотi. Як же ми ускладнюємо його! Про нього написанi чис-
леннi працi, використанi найскладнiшi термiни; нам говорять, 
що секрет полягає в тому чи iншому. Однак для бiльшостi з 
нас це настiльки складно, що хоч ми й знаємо теорiю, проте 
не маємо змоги використовувати її у щоденному життi. Щоби 
бiльше зрозумiти цi простi iстини, у цьому роздiлi ми розгля-
немо їх на прикладi. 

ДОРОГА 

Образом переможного життя, знайомого бiльшостi з нас, є 
дорога із Книги Iсаї 35:8: «І буде там бита дорога та путь, 
і будуть її називати: дорога свята, не ходитиме нею нечистий, 
і вона буде належати народові його; не заблудить також неро-
зумний, як буде тією дорогою йти». Це — дорога, прокладена 
через трясовину, тобто посеред свiту. Дорога ця вузька та не-
легка, проте кожнiй людинi пiд силу подолати її, оскiльки «не 
заблудить … нерозумний, як буде тiєю дорогою йти». Небезпека 
чигає на нас, якщо ми зiйдемо з дороги, проте поки йдемо по 
нiй, будемо у безпецi, бо «не буде там лева, і дика звірина не 
піде на неї» (Ісаї 35:9). Лише нечистим ця дорога недоступна: 
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«Не пройде нею не один нечистий». Писання говорить не лише 
про грiшникiв, якi не знають Христа як особистого Спасителя, 
а й про християн, якi живуть у грiху, не сповiдуючи його й не 
отримуючи очищення. 

Єдиний шлях до тiєї дороги пролягає через темний та не-
привабливий пагорб — Голгофу. Це пагорб, на який варто 
пiднiматися на колiнах. Якщо ми задоволенi своїм теперiшнiм 
християнським життям, якщо не маємо палкого бажання вийти 
на той шлях, то ми нiколи не станемо на колiна i, отже, нiколи 
не дiстанемося до Голгофи. Однак, якщо ми незадоволенi, якщо 
ми спраглi, то вирушимо до неї. Не поспiшаймо. Нехай Бог пiд-
готує нас: поставить на колiна у молитвi благання. Звичайний 
турист не дiйде далеко. «I будете шукати Мене, i знайдете, коли 
шукатимете Мене всiм своїм серцем»1.

НИЗЬКИЙ ОДВIРОК 

На вершинi гори, оберiгаючи шлях до дороги, стоїть хрест, 
похмурий та суворий. Суддя часу та людей. Бiля пiднiжжя хре-
ста — дверi з низьким одвiрком, таким низьким, що, заходячи в 
них, необхiдно нахилитися й стати на колiна. Щоб продовжити 
шлях, треба переступити порiг дверей, якi називають «дверима 
впокорених». Лише смиреннi люди можуть це зробити. Упоко-
ритись — означає пiдкорити своє «я» Христовi. 

У кожного з нас живе горде та вперте «я», яке народилося 
ще в едемському саду, коли Адам та Єва, забувши про покору 
Божiй волi, захотiли незалежностi й пiднесли себе на один 
рiвень iз Богом. У Бiблiї Бог часто звинувачує Свiй народ у 
тому ж грiху, що притаманний i кожному з нас. Ми — впертi 
та непоступливi, занадто чутливi до себе та образливi, ми 
критикуємо, легко пiддаємося роздратуванню та заздрощам. 
Ми злопам’ятнi та важко прощаємо, покладаємося на власні 
1 Єр. 29:13
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зусилля та самi намагаємося зробити те, що варто довiрити 
Боговi. Ми поблажливi до себе, а як часто це призводить до 
духовної нечистоти! 

Усi цi грiхи, як i багато iнших, беруть свiй початок iз нашого 
гордого «я». Якби мiсце грiхiв у нашому життi займав Христос, 
то наше життя було б зовсiм iнакшим. Перш нiж ми можемо 
стати на цю дорогу, Бог повинен зламати наше вперте «я», щоб 
замiсть нього мiг царювати Христос. Упокоритися — означає 
вiдмовитися вiд своїх прав перед Богом та людьми. Не просто 
пiдкоритися Йому, а усвiдомити, що ми не маємо жодних прав, 
окрiм права на пекло. Це означає бути нiким та не мати нiчого 
власного: нi часу, нi грошей, нi надбань, нi становища. 

Для того щоб зламати i пiдкорити нашу волю Своїй, Бог веде 
нас до хреста i там показує приклад справжнього впокорення. 
Ми бачимо пораненi руки й ноги, любляче лице, увiнчане ко-
лючками. Ми спостерiгаємо цiлковите впокорення Того, Хто 
сказав: «Не Моя, а Твоя нехай станеться воля!»2, Хто до дна 
випив гiрку чашу наших грiхiв. Отож, щоб скоритися, потрiб-
но глянути на Нього й усвiдомити, що саме наш грiх прибив 
Його цвяхами до хреста. I лише коли ми побачимо любов та 
впокорення Бога, Який помер замiсть нас, нашi серця пом’як-
шаться та виникне бажання скоритися перед Ним. Тодi нашою 
молитвою стануть слова: 

«Дорогий Господи, спаси мене вiд самого себе, 
Допоможи менi розчинитися в Тобi,
Щоб мене бiльше не iснувало, а жив у менi Ти».

Багато з нас зрозумiли, що Бог найшвидше вiдповiдає на 
молитву впокорення. 

2 Лк. 22:42
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ПОСТIЙНИЙ ВИБIР 

Проте не думайте, що ми повиннi скоритися лише один раз, 
коли заходимо у дверi. Вибiр постiйно стоятиме перед нами. Бог 
посилає у наше життя труднощi, але вибiр — за нами. Коли 
нас нехтують чи ображають, у нас з’являється безпосеред-
нiй вибiр: прийняти неповагу як вияв благодатi, що впокорює 
нас ще бiльше, або протистояти їй та знову дати волю своєму 
«я». Бог перевiрятиме нашу покiрнiсть постiйно, i немає сен-
су вдавати свою покору перед Ним, якщо ми не виявляємо її 
у своєму ставленнi до iнших. Майже завжди Бог перевiряє 
нас через iнших. Для християн немає другорядних стосункiв. 
Бог передбачив, що ми часто пiзнаватимемо Його волю через 
людей та через їхнi чисельнi вимоги до нас. Якщо ви зараз у 
зонi непокори, то єдиний вихід — це повернення до Голгофи та 
погляд на Христа, упокореного там за вас. Ви вiдiйдете, маючи 
бажання покоритися заради Нього. 

Дверi покори окропленi дорогоцiнною кров’ю Господа Iсуса. 
Коли ми схиляємося, щоб пройти крiзь них, кров очищає нас 
вiд усякого грiха. I ми повиннi нахилитися не лише тому, що 
хочемо ввiйти, але й тому, що лише духовно чистi можуть хо-
дити дорогою святостi. Приміром, ви нiколи не знали Iсуса як 
свого Спасителя або, можливо, вже знайомi з Ним багато рокiв; 
але в обох випадках ви забрудненi грiхом — грiхом гордостi, 
заздростi, образи, нечистоти тощо. Якщо ви довiрите всi цi грiхи 
Тому, Хто понiс їх на хрест, то Вiн знову проголосить вам те, 
що вже колись казав на хрестi: «Звершилося!», i ваше серце 
стане чистiшим за снiг. 

ДАР ЙОГО ПОВНОТИ 

I ось ми вийшли на дорогу. Перед нами вузький, осяяний свiт-
лом, шлях, що веде вгору до небесного Єрусалима. З обох його 
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бокiв — густа непроглядна темрява. Вона навiть сягає країв до-
роги, однак сам шлях лежить у свiтлi. Позаду — хрест, вже не 
похмурий та непривабливий, а свiтлий i осяйний. I ми бiльше не 
бачимо Iсуса, розп’ятого на ньому, а бачимо, як Вiн iде дорогою 
воскресiння. У руках Iсус несе чашу, наповнену водою життя. 
Вiн пiдходить до нас i просить вiдкрити Йому нашi серця. I коли 
ми погоджуємося, то Христос приймає їх як тi порожнi чашi, 
що потребують наповнення. Вiн зазирає всередину, детально 
вивчає вмiст наших чаш — це може спричинити нам багато 
болю. Але якщо ми дозволяємо Його кровi очистити нашi серця, 
то Iсус наповнює їх водою життя. 

Ми продовжуємо йти цим шляхом, радiючи та прославляючи 
Бога, сповненi Його новим життям. Це i є вiдродження, коли 
кожен iз нас постiйно сповнений Духа Святого, коли кожен 
виявляє любов до ближнього та дбає про його спасiння. Без 
будь-якого страждання й очiкування, у простотi серця ми прино-
симо до Нього кожен грiх, щоб очиститися Його дорогоцiнною 
кров’ю, та приймаємо з рук Христа дар Його повноти i дозволя-
ємо працювати через нас. На нашому шляху Iсус завжди поряд 
iз нами, постiйно наповнює нашi чашi, щоб вони не спорожнiли. 

Тож сенс подальшого нашого християнського життя тепер у 
тому, щоб iти цiєю дорогою зi сповненими серцями, схиливши 
голови перед Його волею. Щоб довiряти Його кровi та жити у 
цiлковитiй єдностi з Iсусом. У такому життi немає жодних осо-
бливих емоцiйних переживань. Це — звичайне щоденне життя, 
якого Господь очiкує вiд нас. Це справжня святiсть. 

НА УЗБIЧЧI 

Але оскiльки шлях, по якому ми йдемо, вузький, ми можемо 
зiйти з нього, що часто й трапляється. Лише один крок убiк — 
i ми на узбiччi, у темрявi. Це вiдбувається через непокору чи 
небажання, щоб Бог керував нами. Диявол завжди на узбiччi, 
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вiн кричить на нас, однак не має влади, щоб заподiяти нам зло. 
Проте часто ми звертаємо увагу на його голос i пiддаємося 
йому. Це i є початком грiха, початком вiддалення вiд Iсуса. 

Часто ми протистоїмо iншим людям, а iнодi й Самому Боговi. 
Нерiдко ми охопленi ревнощами та образою. Iнодi ми своїми 
зусиллями намагаємося досягнути чогось, замiсть того щоб збаг-
нути, що не пройде цти щляхом жоден нечистий. Наша чаша 
стає брудною та порожньою, i ми втрачаємо мир iз Богом. I якщо 
вiдразу ж не повернемося на шлях, то ще бiльше вiддалимося вiд 
нього. Слiд повернутися негайно. Але як? Найголовнiше: запи-
тати Бога про причину нашого вiддалення — і Вiн вiдповiсть. 
Правда, iнодi мине чимало часу, перш нiж ми зрозумiємо свою 
помилку. Приміром, хтось розсердив нас. Бог хоче, щоб ми 
усвiдомили, що причиною є не вчинок тiєї людини, а наша реак-
цiя на нього. Ми не роздратувалися б, якби були впокореними. 
Коли ми дивимося на дорогу, маючи бажання повернутися на 
неї, i знову бачимо Господа Iсуса, тодi починаємо розумiти, як 
недобре дратуватися. Тодi ми усвiдомлюємо, що Iсус помер, щоб 
врятувати нас вiд дратiвливостi. I коли на колiнах ми вертаємо-
ся на шлях святостi, то повертаємося до Нього, — i кров Iсуса 
очищує нас. Iсус чекає на нас, щоб знову по вiнця наповнити 
нашi чашi. Алiлуя! 

ПОВЕРНЕННЯ НА ШЛЯХ 

Немає значення, де саме ми зiйшли з дороги, — Вiн завжди кли-
катиме нас знову повернутися й упокоритися, Його кров знову 
й знову очищатиме нас. Велика таємниця дороги святостi — це 
знати, що робити з грiхом, коли вiн з’являється у нашому жит-
тi. Грiх треба принести до хреста, визнаючи й сповiдаючи його 
перед Богом та вiрячи в те, що кров Iсуса змила його. 

Тому найважливiшим на цьому шляху буде стежити за тим, 
щоб нашi чашi постiйно наповнювалися, щоб мир Божий ке-
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рував нашими серцями, щоб ми виявляли любов та турботу 
до iнших. Усе це є показником успiшної подорожi по дорозi 
святостi. Якщо якийсь iз цих пунктiв порушено, то це означає, 
що десь прокрався грiх: жаль та поблажливiсть до себе, само-
виправдання, корисливiсть, надмiрна чутливiсть, образливiсть, 
покладання на власнi сили, самовпевненiсть чи, навпаки, невпе-
вненiсть у собi, потайливiсть i надмiрна нервовiсть, страх тощо. 

ПОДОРОЖ ЗI СУПУТНИКАМИ 

Iнша важлива рiч, про яку ми ще не згадували, — цiєю дорогою 
ми йдемо не самi. Крiм Iсуса, поряд iз нами йдуть iншi люди. 
Одна з умов подорожi, що спiлкування з ними таке ж важливе, 
як i спiлкування з Iсусом. Зрештою, цi два аспекти нерозривно 
пов’язанi мiж собою. 

Нашi взаємини з людьми настiльки переплiтаються з наши-
ми стосунками з Богом, що однi не можуть бути порушенi без 
шкоди для iнших. Усе, що стоїть мiж нами та iншими людьми: 
нетерпiння, протистояння, заздрiсть — стає мiж нами та Богом. 
Усе це до певного часу може бути прозорою завiсою, яка, якщо 
її вiдразу ж не позбутися, перетворюється спочатку на товсту 
ковдру, а потiм на цегляну стiну, що вiдгороджує нас вiд Бога 
та вiд людей. Ця стiна замуровує нас у собi. Зрозумiло, чому 
взаємини людини з Богом та з iншими людьми так пов’язанi 
мiж собою. «Бог є любов», i якщо ми не виявляємо любовi до 
iнших, то позбавляємо себе спiлкування з Богом, оскiльки Бог 
любить їх, навiть коли ми не любимо. 

Понад те, наслiдком грiха є звернення зi шляху святостi в 
темряву3 (приховування своїх почуттiв i того, ким ми є насправ-
дi). Ось що говорить про темряву Писання: «Свiтло виявляє, а 
темрява приховує». Перший результат впливу на нас грiха — 
це бажання ховатися, прикидатися, одягати маски у взаєминах 
3 1 Iв. 2:9–11
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iз Богом та людьми. I, звичайно ж, нi Бог, нi люди не можуть 
пiдтримувати близьких стосункiв iз нещирою людиною. 

Вiдновлення спiлкування з Господом поверне нас до правиль-
них стосункiв iз людьми. Брак любовi мусить бути визнаний 
грiхом, сповiданий, i — як кожен грiх — омитий кров’ю Iсуса. 
Тiльки пiсля цього ми можемо отримати примирення з iнши-
ми. Таким чином, коли ми повернемося до Господа Iсуса, Його 
любов до нас наповнить нашi серця бажанням виявляти її у 
наших стосунках iз людьми. 

Такою є подорож по дорозi святостi. Це не якась нова незви-
чайна доктрина чи нова iдея для проповiдей. Усе набагато про-
стiше. Це просто щоденне життя у тих обставинах, якi допустив 
Господь. Воно не суперечить тому, що ми чули чи читали про 
християнське життя. Ця велика iстина освячення проiлюстро-
вана прикладом простої iсторiї. Тiльки переживши вiдродження, 
ми можемо почати жити таким життям. А продовжувати жити 
ним означає продовжувати переживати вiдродження. Вiдро-
дження — це ти i я, що йдемо дорогою святостi в єдностi з 
Господом Iсусом й один iз одним, iдемо з чашами, що постiйно 
очищаються й наповнюються життям та любов’ю Бога. 



55
ГОЛУБ ТА ЯГНЯ 

Переможне життя та ефективне свiдчення не є результатом 
самовдосконалення чи старанної роботи, а плодом Духа Свято-
го. Наше покликання — не самим принести плiд, а дозволити 
Богові принести його через нас. Плiд родить Бог, не ми. Немає 
нiчого важливiшого, нiж постiйно сповнюватися Духом Свя-
тим та завжди пам’ятати метафору, що «насичуються дерева 
Господнi» — Господом1. 

Про це написано у Євангелiї вiд Iвана. Дух Святий зiйшов 
на Iсуса пiд час Його хрещення. Iван Хреститель бачив, як Iсус 
наближався до нього, i сказав: «Оце Агнець Божий, що на Себе 
грiх свiту бере» (Івана 1:29). Хрестячи Iсуса, Iван побачив, як 
розкрилися небеса i Дух Божий, як голуб, зiйшов на Нього. 

СМИРЕННЯ БОГА 

Як легко нашiй уявi вiдтворити картину цiєї подiї — голуб схо-
дить на Агнця! Ягня та голуб, без сумнiву, найнiжнiшi з Божих 
творiнь. Ягня — це символ покори та смирення, а голуб — 
символ миру (що може звучати миролюбнiше, нiж воркування 
голуба у лiтнiй день?). Чи не свiдчить це про смирення, яким 
переповнена вся особистiсть Бога? Коли вiчний Бог вирiшив 
вiдкрити Себе людям через Свого Сина, то назвав Його Агнцем. 
1 Пс. 103:16
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Коли для Духа Святого настав час прийти у свiт, Вiн зiйшов 
в образi голуба. Однак причина нашої покори перед Богом не 
є цiлком очевидною. Ми коримося Богові не тому, що Вiн ве-
ликий, а ми малi — а отже, наше смирення й допомагає таким 
малим творiнням жити з Богом. Причина полягає в тому, що 
Бог в образi Iсуса Христа Сам є тихим та смиренним. 

Найважливiше, що нам слiд усвiдомити, — Дух Святий мiг 
зiйти на Iсуса у виглядi голуба лише за умови, що Вiн був 
Агнцем Божим. Якби Iсус не був таким, як ягня: смиренним, 
покiрним та тихим, — голуб не мiг би спочити на Ньому. Бу-
дучи полохливим, голуб злякався б i полетiв би геть, якби Iсус 
не був тихим, нiжним та смиренним у Своєму серцi. 

Це яскравий опис того, якими повиннi бути i ми — щоб 
той самий Святий Дух мiг зiйти i спочити на нас. Голуб може 
залишитися з нами, лише якщо ми бажаємо бути ягням. Дух 
не може жити в нас, якщо наше «я» не зламане! 

Плiд гордовитого «я» прямо протилежний покорi голуба. 
Перегляньте 5-й роздiл Послання до галатiв, у якому йдеться 
про плiд Духа Святого. Вiн хоче дати нам «любов, радість, 
мир, довготерпіння, добрість, милосердя, віру» (Галатам 5:22-
23)! Тепер у тому ж розділі порiвняйте цей плід із жахливими 
справами тiла («тiло» — це новозавiтна назва невпокореного 
«его»). Вони вiдрiзняються так само, як розлючений вовк та 
воркiтливий голуб! 

ХАРАКТЕР ЯГНЯТИ2 

Дух Святий зiйде i спочине на нас, якщо щоразу, коли Вiн осуд-
жує нас за грiх, ми впокоряємося Йому! Немає бiльшого вияву 
покори, нiж коли ми бачимо, як Агнець iде за нас на Голгофу, і 
усвiдомлюємо, що часто ми не бажали впокорюватися, як Вiн. 
2 Заголовки частин про характер Ягняти були наданi моїм другом з Англiї 

Маршаллом Шаллiсом.
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Погляньмо на Нього як на Агнця. Вiн був звичайним ягням. 
Ягня — одне з найдовiрливiших Божих творiнь. Воно не намага-
ється хитрощами уникнути труднощiв, а живе у безпомiчностi й 
простотi. Заради нас Iсус став нiким, звичайним ягням. Вiн не 
мав власної сили чи власної мудростi, у Нього не було бажання 
ухилятися вiд труднощiв. Вiн просто жив у повнiй залежностi 
вiд Отця. «Син нічого робити не може Сам від Себе, тільки 
те, що Він бачить, що робить Отець; бо що робить Він, те так 
само й Син робить»3. 

Але наскiльки ми все ускладнюємо! Якi хитромудрi плани 
складаємо, щоб обминути труднощi! Яких зусиль докладаємо, 
щоб жити християнським життям i служити Богові! Ми чинимо 
так, нiби справдi чогось вартi чи самi можемо чогось досягнути! 
Тому голуб змушений летiти вiд нас, бо ж ми не бажаємо бути 
простими ягнятами. 

БАЖАЮЧИ БУТИ ПОЗБАВЛЕНИМ УСЬОГО 

Вiн був ягням, позбавленим усього. Його позбавили власних 
прав, власної репутацiї, свободи, що належала Йому, як одного 
дня ягня позбавляють шерстi. Вiн не опирався. Ягнята нiколи 
не опираються. Коли Вiн страждав за нас, то не бажав помсти 
i нiкому не погрожував. Вiн не казав: «До Мене не можна так 
ставитися. Чи ж ви не знаєте, що Я — Божий Син?» 

Як часто ми не бажаємо позбутися чогось, що по праву нале-
жить нам. Ми не бажаємо заради Нього втрачати те, що маємо. 
Ми вимагаємо, щоб до нас ставилися з повагою, вiдповiдно до 
нашого становища. Ми посилаємося на свої права i боремося 
за них. А голуб змушений летiти вiд нас, бо ж ми не бажаємо 
бути ягнятами, усього позбавленими. Тож залишаємося без 
миру в серцi — упертими та нелюблячими. 

3 Iв. 5:19
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ВIН НIЧОГО НЕ ВIДПОВIВ 

Вiн був тихим ягням. «Вiн гноблений був та принижуваний, 
але уст Своїх не вiдкривав»4. Переносячи людське знущання 
та брехню, як написано у Бiблiї, Вiн «мовчав». Вiн нiколи не 
захищав Себе i не виправдовував. А ми, коли нас ображають, 
робимо що завгодно, але не зносимо цього мовчки. Ми пiдви-
щуємо свiй голос, сповнений злоби, для самозахисту та само-
виправдання. Ми виправдовуємося тодi, коли мусили б чесно 
визнати свою помилку. У таких випадках Голуб летить вiд нас, 
забираючи з собою Божий мир та благословення, бо ж ми не 
бажаємо бути тихими ягнятами. 

БЕЗ ОБРАЗИ 

Вiн був незаплямованим ягням. Не лише жодне погане слово 
не зiрвалося з Його вуст, але й у серцi Його не було нiчого, 
крiм любовi до тих, хто послав Його на хрест. Вiн не мав ні 
брази, нi таємної злоби, нi гiркоти. Навiть тодi, коли у Його 
руки забивали цвяхи, Вiн говорив: «Я прощаю вам!» i просив, 
щоб i Отець Небесний простив Його мучителям. Вiн погодився 
смиренно страждати за нас. А скiльки гiркої образи є в наших 
серцях на iнших людей, якi заподiяли нам набагато менше, нiж 
ми зробили Iсусові!.. Кожне обурення залишає пляму у нашому 
серцi, i тому голуб летить вiд нас, бо ми не бажаємо прощати. 

ПОВЕРНИСЯ, ГОЛУБЕ! 

Отож усе, що заважає Духу Святому дiяти у нашому життi 
й благословляти нас, — усе це грiх. Грiх — єдине, що пере-
шкоджає вiдродженню Церкви. Найважливiше для нас питан-
ня: яким чином повернути Голуба у наше життя, щоб Його 
4 Iс. 53:7
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благодать та сила знову дiяли у ньому. Вiдповiдь проста: через 
Агнця Божого. I це тому, що Вiн був не просто звичайним 
ягням, тихим та незаплямованим, не просто ягням, позбавле-
ним усього. Понад усе Вiн був Ягням, невинно принесеним у 
жертву за чужi грiхи! 

Ягня, що приносили Богові, для євреїв завжди було втiлен-
ням жертви за їхнi грiхи. Його лагiднiсть та покору важко 
зрозумiти, коли знаєш Його справжнє призначення: бути при-
несеним у жертву за грiхи i пролити свою кров на вiвтар 
як викуп за людей. Покора нашого Господа, що виявилася у 
Його бажаннi стати Ягням, була єдиним шляхом до нашого 
спасiння. Лише на хрестi Вiн мiг принести Себе в жертву 
за нас. Iсус взяв на Себе нашi грiхи й розiп’яв їх на хрестi, 
щоб ми могли, прийшовши до покаяння, отримати прощення 
й очищення вiд грiхiв. Понад усе Бог хоче повернути нас до 
хреста, щоб ми побачили, як нашi грiхи ранять Ягня та завда-
ють Йому болю. «Чи був ти присутнiй, коли розпинали мого 
Господа?» — запитують слова пiснi. Вiдповiдь: «Так». Наше 
небажання впокоритися перед Ним робить нас частиною на-
товпу, що вбивав Iсуса на Голгофi. Смиренне Ягня дозволило 
натовпу, в якому були й ми, розiп’ясти Його, щоб при покаяннi 
Його дорогоцiнна кров дарувала нам прощення й очищення вiд 
грiхiв. Нехай думка про це приведе нашi гордi серця до покори 
й розкаяння! Бо ж тiльки тодi, коли ми усвiдомимо, що Iсус 
помер i за нашi грiхи, коли ми впокоримося й розкаємося в 
них, — кров Ягняти очистить нас, i Голуб iз Божим миром та 
благословеннями повернеться у нашi серця. 

Вiн змирився, щоб бути у яслах, 
I навiть пiшов на Голгофу;
Але я iнодi занадто гордий, 
Щоб бути Його покiрним учнем. 
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Вiн пiдкорив Отцевi Свою волю, 
I вибрав життя у свiтлi;
Але я обираю боротьбу, а не покору,
I роблю те, що вважаю за потрiбне. 

Господи, дай менi покори, 
Очисти й наповни, дай жити в Тобi,
Щоб спiлкування з Тобою було близьким,
I Твоє iм’я прославлялося в менi. 

Ось iсторiя, яку розповiв один африканський християнин у 
своїй церквi. Бог показав йому таку картину. Одного разу вiн 
пiднiмався на гору i почув за спиною кроки. Озирнувся й по-
бачив чоловiка, який нiс на спинi величезний i важкий тягар. 
Спiвчуваючи, християнин почав розмовляти з ним i помiтив 
рубцi на його руках. Тодi вiн зрозумiв, що перед ним стояв Iсус, 
i запитав: «Господи, Ти несеш на гору грiхи людства?» «Нi, — 
вiдповiв Iсус, — не грiхи людства, а лише твої!» Ця iсторiя 
схвилювала серця людей i допомогла їм побачити свої власнi 
грiхи на Голгофi, що привело їх до впокорення. 

Нашi серця теж повиннi бути покiрними, оскiльки лише за 
цiєї умови ми усвiдомимо потребу сповiдати свої грiхи, зможе-
мо просити пробачення i шукати примирення, намагатимемося 
вiдшкодувати завданi нами збитки. Такi дiї є показником iстин-
ного розкаяння. Коли ми погоджуємося впокоритися так, як 
упокорився Вiн, то Голуб повернеться до нас. 

Повернись, небесний Голубе, повернись,
Посланцю спокою!
Я ненавиджу грiхи, що примусили 
Тебе страждати і летiти геть. 
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КЕРОВАНІ ГОЛУБОМ

I насамкінець. Голуб — це символ миру. Це означає, що коли 
кров Iсуса очистила нас i ми живемо у покорi Агнцю, то озна-
кою присутностi та повноти Духа буде мир. Це — справжня 
перевiрка нашого життя. «I нехай мир Божий панує в ваших 
серцях»5. Якщо ми перестаємо чути голос Голуба у наших сер-
цях, якщо порушено наш мир, — причиною цього може бути 
лише грiх. Якщо ми не у всьому покоряємося Агнцю, нам варто 
попросити Бога показати, у чому саме наша непокора. Коли 
ми розкаюємося й приносимо свiй грiх до хреста, Голуб повер-
неться у нашi серця, i ми знову матимемо мир iз Богом. Таким 
чином ми пiзнаємо постiйну присутнiсть Духа, що доступна 
навiть тим, хто оступився, якщо вони негайно прикличуть на 
допомогу дорогоцiнну кров Iсуса. 

Вiдтепер дозвольмо ж небесному Голубовi та миру Божому 
керувати нашим життям i судити нас! Якщо ми зробимо це, то 
пiдемо шляхом покори, на якому Бог iз любов’ю вказуватиме на 
нашi провини. I таким чином ми досягнемо справжньої єдностi з 
Агнцем Божим й отримаємо перемогу над своїм «его» — єдину 
перемогу, яка варта таких зусиль. 

МАТЕРІАЛИ ДЛЯ РОЗДУМІВ

У Посланні до галатів 5:19-21 перелічені плоди моєї гріхов-
ної природи: «Учинки тіла явні, то є: перелюб, нечистість, 
розпуста, ідолослуження, чари, ворожнечі, сварка, заздрість, 
гнів, суперечки, незгоди, єресі,  завидки, п’янство, гулянки 
й подібне до цього».

5 Кол. 3:15
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Та коли мир Божий керує моїм серцем, то я приноситиму 
плід Духа: «Любов, радість, мир, довготерпіння, добрість, ми-
лосердя, віра» (Галатам 5:22-23).

Який із переліків найкраще описує мене не лише у моїх 
вчинках перед іншими, але й у найпотаємніших думках?

Подякуйте Богові за Ісуса, Який став жертвою за нас! Якщо 
якийсь із плодів гріховної природи з’являється у моєму житті, 
Бог хоче і має владу пробачити мене через жертву Ісуса.

ОСОБИСТІ ПРИМІТКИ



66
ВIДРОДЖЕННЯ В СIМ’ Ї 

Тисячi рокiв тому в найпрекраснiшому саду жили чоловiк та 
жiнка. Створенi за образом свого Творця, вони жили лише для 
того, щоб кожну хвилину свого життя свiдкувати про Нього i 
прославляти Його iм’я. Першi люди без нарiкань виконували 
своє призначення — жити у цiлковитiй покорi Боговi та керу-
ватися Його волею. Вони впокорювали свою волю Божiй, жили 
для Нього, а не для себе й покорялися один одному. У тiй пер-
шiй людськiй оселi, серед прекрасного саду, завжди панувала 
абсолютна гармонiя, мир i любов, завжди була єднiсть не лише 
з Богом, але й один iз одним. 

Однак настав час, коли ця гармонiя була порушена змiєм, 
що прокрався у дiм Божий. Змiй принiс у дiм грiх. Утративши 
мир та спiлкування з Богом, Адам та Єва втратили мир i один 
iз одним. Вони вже жили не для Бога i навiть не один для 
одного — вони жили лише для себе. Кожен iз них став своїм 
власним богом. Замiсть миру, гармонiї, любовi та єдностi з’яви-
лися незгода та ненависть, одне слово — ГРIХ! 

ВIДРОДЖЕННЯ ПОЧИНАЄТЬСЯ З СIМ’Ї 

Першим мiсцем, куди проник грiх, була сiм’я. Саме вдома ми 
нійбiльше грiшимо, тому вiдродження насамперед повинно по-
чатися в сiм’ї. Вiдродження необхiдне у Церквi, у країнi, у 
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свiтi, однак вiдроджена Церква з невiдродженими сiм’ями — 
це справжнє лицемiрство. Сiм’я — це мiсце, де вiдродження 
протікає найважче й дається дорогою цiною, проте це саме те 
мiсце, з якого воно повинно починатися. 

Перш нiж продовжити нашi роздуми, пригадаймо, що ж таке 
вiдродження. Вiдродження — це нове життя у серцях людей, 
чиє духовне життя згасло; але зовсім не нове життя, почате 
власними зусиллями чи за власною iнiцiативою. Це вже не 
людське життя, а життя Бога, життя Iсуса, яке сповнює нас i 
виливається через нас. Таке життя виявляється у спiлкуваннi 
та єдностi з тими, з ким живемо — нiщо не повинно стояти 
мiж нами i Богом чи мiж нами та iншими. Дiм — це мiсце, де 
вiдродження повинно вiдбутися перш за все. 

Наскiльки ж iншим є щоденне життя у бiльшостi сiмей, якi 
називають себе християнами: їм притаманні роздратування, 
схильнiсть до конфлiктiв, егоїзм і впертість. Навiть там, де мiж 
нами немає жодних конфлiктiв, немає й цiлковитої єдностi та 
спiлкування, якi повиннi бути мiж християнами. Усе, що стає 
мiж нами та iншими, перетворюється на стiну мiж нами та Бо-
гом i заважає спiлкуванню з Ним. Як наслiдок, ми не живемо 
так, як Бог хоче вiд нас. 

ЩО ДIЄТЬСЯ З НАШИМИ СIМ’ЯМИ? 

Тепер щодо наших сiмей. У чому ж їхня проблема? Коли ми 
говоримо про сiм’ї, то маємо на увазi стосунки мiж чоловiком та 
дружиною, батьками та дiтьми, братом та сестрою, чи мiж будь-
ким iншим, хто через рiзнi обставини змушений жити разом. 

Найбiльша проблема багатьох сiмей у тому, що вони не до 
кiнця щирi один iз одним. Ми часто живемо за запнути завiса-
ми. Iншi люди не знають, хто ми. Навiть тi, хто має найближчi 
стосунки з нами, не знають, що вiдбувається у наших серцях, 
не відають про нашi труднощi, боротьбу, поразки i про весь 
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той бруд, вiд якого Iсус Христос постiйно очищає нас. Брак 
щиростi та єдностi —  це результат грiха. Наслiдок першого 
грiха полягав у тому, що Адам та Єва заховалися вiд Бога серед 
дерев саду. Тi, хто були вiдвертими з Богом та один iз одним, 
тепер ховалися вiд Нього. Не дивно, що якщо вони сховалися 
вiд Бога, то поступово почали критися й один вiд одного. У 
серцi Адама виникли думки та бажання, про якi Єва нiколи не 
повинна була дiзнатися. Те ж саме вiдбувалося i з Євою. Це по-
чалося у давнину й триває донинi. Коли ми щось утаємничуємо 
вiд Бога, то те саме приховуємо й один вiд одного. За стiною 
приховування, як за маскою, ми ховаємо наше справжнє «я». 
Iнодi ми одягаємо маску гумору. Ми боїмося бути серйозними, 
оскiльки не хочемо, щоб iншi люди підійшли до нас занадто 
близько i побачили, якi ми насправдi. А вiдтак продовжуємо 
грати в цю гру i прикидатися. Ми нещирi один iз одним, а з 
нещирою людиною не можна будувати довiрливих взаємин. Iз 
цiєї причини єднiсть та близьке спiлкування у сiм’ях стають не-
можливими. Писання називає це «ходiнням у темрявi», оскiльки 
темрява — це будь-що приховане нами. 

НЕЗДАТНIСТЬ ЛЮБИТИ 

Iншою проблемою у сiм’ях є наша нездатнiсть любити один 
одного по-справжньому. «Але, — заперечите ви, — цього не 
можна сказати про нашу сiм’ю, оскiльки нiхто не може любити 
бiльше, нiж ми з чоловiком любимо одне одного!» Зачекайте! 
А що ви називаєте любов’ю? Любов — це не просто сенти-
ментальне почуття, навiть не сильна пристрасть. У вiдомому 
уривку з 13-го роздiлу 1 Послання до коринтян написано про 
справжню любов. Якщо ми перевiримо себе за цим стандар-
том, то, можливо, виявимо, що ми взагалi не любимо один 
одного, а наша поведiнка є повною протилежнiстю до еталону, 
даного нам Богом. I, як не дивно це звучить, а протилежнiсть 
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любовi — це ненависть! Розгляньмо деякi з характеристик 
любовi, описаних в уривку. 

«Любов довготерпить, 
любов милосердствує, 
не заздрить, 
любов не величається, 
не надимається, 
не поводиться нечемно, 
не шукає тільки свого, 
не рветься до гніву, 
не думає лихого,
не радіє з неправди, 
але тішиться правдою,
усе зносить, 
вірить у все, 
сподівається всього, 
усе терпить! 
Ніколи любов не перестає!»

Чи вiдповiдає наша поведiнка в сiм’ї цим характеристикам? 
Ми часто чинимо цілком протилежно… Чи не щодня ми виявля-
ємо нетерпимiсть чи навiть недоброзичливiсть один до одного. 

У сiм’ях можна побачити багато заздростi. Чоловiк та дру-
жина можуть заздрити талантам один одного, навiть духовному 
розвитку. Батьки заздрять своїм дiтям. I дуже часто мiж брата-
ми та сестрами iснують гiркi ревнощi. 

А як щодо любовi, що «не поводиться нечемно», а виявляєть-
ся у ввiчливостi? Ввiчливiсть — це любов у незначних речах, 
але саме на цих дрiбницях ми спотикаємося. Нам здається, що 
вдома можна поводити себе абияк. 

А якими гордими ми часто буваємо! Наша гордiсть вияв-
ляється по-рiзному. Ми вважаємо, що все знаємо. Ми хочемо 
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чинити по-своєму, примушуючи iнших пiдкорятися нам, чим 
зневажаємо їх. Наше зверхнє ставлення до людей пiдносить нас 
самих. I, навiть, зневажаючи та звинувачуючи когось у своєму 
серцi, ми все ще думаємо, що любимо цю людину! 

А як щодо егоїзму? Багато разiв на день ми пiдносимо нашi 
бажання та iнтереси над бажаннями й iнтересами iнших людей. 

А як часто ми «рвемося до гнiву»! Як швидко роздратовуємо-
ся через якiсь риси характеру чи вчинки iншої людини! Як часто 
ми дозволяємо собi недобрi думки та ображаємося з приводу 
того, що роблять iншi або чого вони не зробили! Бiльше того, 
ми стверджуємо, що в наших сiм’ях достатньо любовi. Усе це є 
протилежнiстю любовi, а протилежнiсть любовi — ненависть. 

Нетерпимiсть — це ненависть. Заздрiсть — ненависть. Са-
мовпевненiсть та впертiсть — це ненависть, так само як i его-
їзм, роздратування та почуття образи! А ненависть — це ГРIХ. 
«Хто говорить, що вiн пробуває у свiтлi, та ненавидить брата 
свого, той у темрявi досi»1. 

Результатом цього є конфлiкти, бар’єри у взаєминах та 
непорозумiння, що призводять до втрати спiлкування з Богом 
та людьми. 

ЄДИНИЙ ВИХIД 

Виникає запитання: «Чи бажаємо ми нового життя та вiдро-
дження стосункiв у наших сiм’ях?» Нам це необхiдно. Чи хо-
чемо ми жити старим життям, чи вiдчуваємо потребу в тому, 
щоб наша сiм’я жила новим, приємним Богу, життям? Доти, 
поки ми не вiдчуємо справжньої потреби у цьому, ми не змо-
жемо зробити перший крок. Спочатку варто визнати свiй грiх, 
наш власний, не чийсь, принести його до хреста та довiрити 
Господу очистити нас. 

1 1 Iв. 2:9
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Коли ми схиляємо бiля хреста свої голови, нашi серця спов-
нюються Його безкорисливої любовi та милосердя до iнших. 
Його дорогоцiнна кров очищує нас вiд нелюбовi та потурання 
власнiй волi, Дух Святий робить нас схожими на самого Хри-
ста. Вiрші гімну любові з 13-го роздiлу 1 Послання до коринтян 
розповiдають про образ Христа, схожими на якого Бог хоче 
зробити нас. Мати характер Христа — це дарунок для нас. 
Ми можемо отримувати його щоразу, коли грiх та вiдсутнiсть 
любовi починають оволодiвати нами, тому що кров Iсуса, яка 
очищає нас, завжди доступна для кожного. 

Усе це допоможе нам iти дорогою до Христа i в наших сiм’ях. 
Знову i знову ми перебуватимемо у ситуацiях, коли маємо вiд-
мовитися вiд своїх прав, так само як Iсус зробив це заради 
нас. Ми побачимо, що те у нас, що так гостро реагує на егоїзм 
та гордiсть iнших, — нiщо iнше як наш власний егоїзм та гор-
дiсть, якi не бажають поступитися своїми правами. Нам варто 
приймати вчинки та поведiнку iнших людей як Божу волю для 
нас, iз покорою. Але це не означає, що ми повиннi приймати 
егоїзм iнших як Божу волю для них, а навпаки — як Божу волю 
для нас. Бог захоче використати нас, якщо ми покоримося, для 
того щоб допомогти iншим вирiшити їхнi проблеми. Звичайно, 
якщо ми — батьки, то нам необхiдно з твердiстю корегувати 
поведiнку наших дiтей. Однак це не можна робити, виходячи з 
егоїстичних мотивiв, а лише з любов’ю до них, бажаючи їм до-
бра. Ми повиннi постiйно поступатися своєю власною вигодою 
i правами. Лише таким чином любов Iсуса зможе наповнювати 
нас i виявлятися через нас. 

Коли ми впокорюємося на Голгофi, ми маємо вiдновити нашi 
стосунки з iншими, iнодi навiть iз власними дiтьми. Часто це 
випробовує нашу покору. Покора — це протилежнiсть упер-
тостi. Упертiсть говорить: «Ти винен!». Покора, однак, ствер-
джує: «Винен я!». Як змiниться атмосфера у наших сiм’ях, коли 
члени нашої сiм’ї побачать, що ми визнаємо нашу провину! 
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Пам’ятаймо, що на хрестi є мiсце лише для однiєї людини. 
Не можна сказати: «Я винен, але i ти також». Нi, ми повиннi 
йти до хреста самi, говорячи: «Це моя провина». Бог бiльше 
працюватиме в iнших через нашу покору, нiж через будь-якi 
нашi слова чи вчинки. Однак iнодi ми змушенi будемо чекати, 
можливо, навiть довго. Проте це допоможе краще зрозумiти, що 
вiдчував Бог, коли Вiн «…теж мусив довго чекати вiдтодi, коли 
двi тисячi рокiв тому прийшов, щоб примиритися з людьми, 
хоч нiчого злого їм не зробив». Але Бог, без сумнiву, вiдповiсть 
на нашi молитви i приведе до хреста ту людину, яка образила 
нас. I там ми станемо одним, там зникне стiна, що роздiляла 
нас, i ми зможемо разом iти у свiтлi, по-справжньому щирi 
перед Христом та iншими, люблячи один одного. Грiх — це 
чи не єдине, що об’єднує нас, людей, мiж собою. Тому єдине 
мiсце, де ми можемо звiльнитися вiд нього i знайти справжню 
єднiсть, — це бiля нiг Iсуса. 

МАТЕРІАЛИ ДЛЯ РОЗДУМІВ

У 13-му розділі Першого послання до коринтян любов описана 
такою, якою хотів її бачити Бог і якою її показав Ісус. Чи відо-
бражає цей уривок взаємини у моїй сім’ї? Чи достатньо я терпе-
ливий, добрий, ввічливий, чи дбаю про інших, а не спершу про 
себе? Моє справжнє «я» найкраще виражається, коли я вдома, 
з людьми, які мене знають. Якщо я переживаю відродження, 
то найпершими це помітять члени моєї сім’ї.

Чи хочу я пережити відродження настільки сильно, що зго-
ден бути покірним своїй сім’ї? Чи готовий просити пробачення 
за свою нетерпеливість, неввічливість чи егоїзм? Чи готовий 
просити членів своєї сім’ї вказувати мені, якщо я відступаю від 
високих стандартів Божої любові?
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МОЛИТВА
Отче, жити життям, сповненим покори 
та смирення, найважче вдома. Нелегко 

бути покірним та люблячим кожну хвилину 
свого життя. Допоможи мені йти Своїм 

шляхом, особливо у сім’ї. Амінь.

ОСОБИСТІ ПРИМІТКИ



77
ЗАСКАЛКА ТА КОЛОДА 

В очах наших друзiв щось є! Icуc називає це скалкою. I хоч це 
невеличка дрiбниця, але яка ж вона болюча! I якi безпомiчнi 
друзi, доки з їхнiх очей не вийнято заскалки! Наш дружнiй 
обов’язок зробити все можливе, щоб видалити її. Яка ж вели-
ка їхня вдячнiсть, коли нам це вдається. Так само i ми були б 
удячнi, якби вони зробили те ж саме для нас. 

Беручи це до уваги, стає зрозумiлим, що справжня мета 
вiдомого уривка з Євангелiї вiд Матвiя 7:3–5 про заскалку та 
колоду — не заборонити наше прагнення видалити заскалку з 
ока iншої людини, а радше навпаки. Ми повиннi робити це один 
для одного, чого б це нам не коштувало. Новий Завіт навчає 
так пiклуватися про iнших, щоб бути готовими зробити все 
можливе, аби видалити з їхнiх очей заскалку, яка заважає їм 
бачити реальнiсть та позбавляє благословення. Євангелiя вчить 
«застерiгати один одного» та «пiдбадьорювати один одного», 
«мити один одному ноги» та «заохочувати один одного до любовi 
та добрих вчинкiв». Любов Iсуса Христа, якою наповненi нашi 
серця, надихатиме нас допомагати один одному. 

Якi благословення ми б принесли один одному, якби настав-
ляли один одного у покорi Боговi. Смиренний швейцарець на 
iм’я Нiколас, що належав до товариства «Друзiв Бога», перей-
шов гори й увiйшов до Страсбурзької церкви вiдомого проповiд-
ника д-ра Таулера. Вiн сказав: «Для того щоб служити Боговi, 
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свiту й своєму мiсту, тобi треба померти. Померти для себе, 
своїх дарiв, популярностi i навiть для власної доброчесностi. 
Лише коли до кiнця усвiдомиш значення хреста, матимеш нову 
силу для спiлкування з Богом та людьми». Цi слова простого 
християнина примусили проповiдника по-новому поглянути на 
своє життя. Вiн по-справжньому зрозумiв, що означало вмерти, 
i став важливим iнструментом у пiдготовцi шляху для Лютера 
та Реформацiї. У цьому уривку з Євангелiї вiд Матвiя Iсус по-
казує, як ми можемо допомагати один одному.

ЩО ТАКЕ КОЛОДА? 

Спочатку Iсус говорить про те, що неможливо вийняти з чийо-
гось ока крихiтну заскалку, якщо у власному оцi маємо колоду. 
У такому разi ми не зможемо цього зробити, оскiльки самi 
неспроможнi добре бачити. Так чи інак кожна спроба зробити 
це буде лицемiрством. 

Тепер нам зрозумiло, що мав на увазi Iсус, говорячи про за-
скалку в чиємусь оцi. Це вада, яку, як нам здається, ми можемо 
розгледiти. Це може бути вчинок, спрямований проти нас, чи 
негативне ставлення. Однак що мав на увазi Iсус, говорячи про 
колоду у нашому оцi? Я вважаю, що колода у нашому оцi — це 
наше неприйняття заскалки в чиємусь оцi. 

Безсумнiвно, iншi люди мають недолiки, але i наше ставлен-
ня до них може бути неправильним! Заскалка у їхнiх очах ви-
кликає в нас обурення, неприязнь, критику, лють, недобрi слова 
чи думки. Кожне з таких явищ є причиною неспроможностi 
любити. А це, як говорить Iсус, набагато гiрше, нiж маленька 
(iнодi навiть неусвiдомлена) заскалка в оцi iншого, що стала 
причиною наших негативних емоцiй. У перекладi з грецької 
заскалка означає «маленький уламок», тодi як колода — це 
«балка». Цим порiвнянням Iсус намагається показати нам, що 
наше неприйняття вад iнших людей таке ж велике, як i рiзниця 
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мiж заскалкою та колодою! Щоразу, коли ми вказуємо на когось 
пальцем, звинувачуючи у чомусь, три iнших пальцi вказують 
на нас. Боже, будь милостивим до нас, коли ми грiшимо таким 
чином й у лицемiрствi своєму намагаємося вказати на чужi 
вади, тоді як у наших серцях Ти бачиш щось набагато гiрше. 

Не думайте, що колода — це обов’язково наша жорстока 
реакцiя. Колодою може бути перший спалах недоброї думки чи 
критики. Це спотворює наше сприйняття, i ми нiколи не зможе-
мо побачити iнших людей такими, якими вони є насправдi, — 
людьми, яких вiрно любить Бог. Коли ми говоритимемо з ними, 
маючи грiх у власному серцi, то лише викличемо з їхнього боку 
гiрше ставлення до нас, оскiльки закон людських стосункiв поля-
гає в тому, що «яким судом ви судите, таким судитимуть i вас». 

ПРИНЕСIТЬ ДО ГОЛГОФИ 

«Лицеміре, вийми перше колоду із власного ока» (Матвія 7:5). 
Ось iз чого варто починати. Нам необхiдно визнати грiхом нашу 
нелюбов до iнших. На колiнах принести її на Голгофу до Iсуса 
й усвiдомити цiну, яку Вiн заплатив за наш грiх. Бiля Його нiг 
ми повиннi покаятися та впокоритися, очиститися дорогоцiнною 
кров’ю Iсуса i сповнитися любов’ю до тiєї людини, перед якою 
завинили. I Вiн зробить це, якщо ми звернемося до Його обiт-
ницi. Тодi нам, напевне, варто пiти з розкаянням до тiєї людини, 
сповiдати грiх нашого серця, який був прощений завдяки кровi 
Iсуса, i попросити у неї пробачення. Часто iншi люди навколо 
нас (i навiть нашi власнi серця) говорять нам, що грiх, який 
ми сповiдуємо, не такий вже й великий порiвняно з чиїмось 
грiхом. Проте ми були бiля Голгофи, ми вчилися жити в її тiнi, 
ми бачили там свiй грiх, i нам уже бiльше немає потреби по-
рiвнювати його з грiхами iнших людей. 

Пройшовши дорогою покаяння, ми вже добре бачимо, як 
вийняти заскалку з чийогось ока, оскiльки колода з нашого 
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ока зникла. Але що це? Та заскалка, яка так турбувала нас 
ранiше, уже зникла — вона була лише вiдображенням колоди 
у нашому оцi. Iнодi ми можемо виявити в ближньому дещо 
приховане та потайне, чого людина й не усвiдомлює. У такому 
разi ми повиннi ввiчливо та з любов’ю вказати людинi на це, 
щоб i вона побачила свої помилки. Тодi вона матиме можливiсть 
принести свiй грiх до кровi Христа й отримати звiльнення. У 
такий момент ця людина буде найбiльш готова прийняти наш 
виклик — справдi, якщо вона впокорена, то буде вдячною нам, 
оскiльки тепер знатиме, що у нашому серцi немає егоїстичних 
мотивiв, а лише любов та турбота. 

Коли Бог наказує нам указати людинi на її недолiки, ми не 
повиннi дозволяти страховi зупиняти нас. Не варто доводити 
нашу точку зору та наполягати на своєму. Треба просто повiдо-
мити те, що Бог сказав нам. Примусити людину побачити — 
це справа Божа, а не наша. Для того щоб зламати горде «я», 
потрiбен час. Коли, своєю чергою, це ж саме роблять для нас, 
не захищаймося i не намагаймося виправдовуватись. Приймімо 
слово мовчки, подякуймо тiй людинi, тодi звернімося з цим до 
Бога та запитаймо Його. Якщо та людина говорила правду, то 
будьмо достатньо покiрними, щоб подiлитися цим iз нею та 
разом прославити Бога. Безсумнiвно, ми дуже необхiднi один 
одному. У життi кожного з нас є невидимi мiсця, котрi ми нiколи 
не побачимо, якщо не будемо готовi до того, щоб Бог указав 
нам на них через iнших людей.

МАТЕРІАЛИ ДЛЯ РОЗДУМІВ

Коли востаннє мені з любов’ю вказували на мої помилки? І коли 
востаннє я приносив помилки інших у молитві до Бога? Чи 
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змінюю я свою неправильну реакцію на помилки інших, перш 
ніж указати братові чи сестрі на їхні помилки? 

Незважаючи на те, що така щирість є рідкістю, Слово Боже 
наказує нам саме так ставитися один до одного. 

МОЛИТВА
Отче, допоможи мені завжди бачити колоду в 
своєму оці й дай сили позбутися її. Допоможи 

подолати свій страх і навчи з любов’ю вказувати 
людям на їхні гріхи, навчи з бажанням допомагати 
ближньому. Дай мені мудрості та любові, щоб я міг 
достойно відповідати на зауваження інших і сам був 
готовий застерігати їх, коли і як Ти скажеш. Амінь.

ОСОБИСТІ ПРИМІТКИ



88
БАЖАЄШ БУТИ СЛУГОЮ? 

У Новому Завітi чітко і ясно сказано, що Iсус очiкує від нас, 
щоб ми покiрно зайняли мiсце слуги. I це не просто обов’я-
зок, на який ми можемо погодитись чи вiд якого вiдмовитись. 
Це — основа тих нових стосункiв, якi повинен узяти на себе 
учень, iз поваги до Бога та своїх братiв по вiрi, якщо вiн пе-
ребуває у спiлкуваннi з Христом i живе святим життям. Коли 
ми усвiдомлюємо, якою покорою та самопожертвою має бути 
надiлений справжнiй слуга, стає очевидним, що лише той, 
хто готовий прожити своє життя в тiнi Голгофи, наслiдуючи 
покору та смиреннiсть Господа Iсуса, зможе взяти на себе 
обов’язки слуги. 

Продовжуючи цю тему i намагаючись до найменших дрiбниць 
утiлити в життя все, про що ми щойно говорили, варто звернути 
увагу на три найважливiшi моменти, необхiднi для усвiдомлення 
свого становища, яке вимагає покори та смирення. 

У Старому Завітi розповiдається про два види слуг. Одна 
категорія — найманi слуги, які отримують платню i мають 
певнi права, друга — раби, якi не мають прав, не отримують 
винагороди за роботу й не можуть оскаржувати своє станови-
ще. Євреям заборонялося робити рабами представникiв свого 
народу. Рабами у них були язичники. Однак, звертаючись до 
Нового Завіту, ми дiзнаємося, що слово, вжите щодо тих, хто 
служить Христові, означає не «найманий слуга», а «раб». Отже, 
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наше становище не передбачає прав та можливостi скаржитися, 
ми — власнiсть нашого Господаря, яку Вiн може використову-
вати за власним бажанням. 

Коли ми усвiдомимо, що повиннi служити Тому, Хто Сам по-
годився стати рабом, то ще чiткiше побачимо, якими варто бути 
нам. Святе Писання показує надзвичайну покору Господа Iсуса, 
Який «бувши в Божій подобі, не вважав за захват бути Богові 
рівним, але Він умалив Самого Себе, прийнявши вигляд раба»1. 

Вiн вiдмовився вiд власних прав, бажаючи виконати волю 
Отця й погоджуючись покоритися жорстокостi людей, щоб по-
служити людству та примирити його з Богом. Тож кожен iз нас 
повинен стати рабом Того, Хто Сам є рабом i Чиє серце сповне-
не покори, а вчинки — блага для тих, кого Вiн створив. Якими 
ж смиренними тодi повиннi бути ми! Приклад Iсуса вчить нас, 
як варто покорятися своєму Господаревi! 

Наше служiння Iсусовi виражається в тому, як ми служимо 
один одному. Павло пише: «Бо ми не себе самих проповiдуємо, 
але Христа Iсуса, Господа, ми ж самi — раби вашi ради Iсуса»2. 
Про покору, яку ми переймаємо вiд Господа, можна судити з 
того, як ми виявляємо її у стосунках iз iншими. Якщо ми не 
бажаємо покiрно служити iншим, вiдмовляючись при цьому 
вiд власної вигоди, Вiн вважає, що ми вiдмовляємося служити 
Йому. У такий спосiб ми позбавляємо себе спiлкування з Ним. 

Тепер нам треба почати використовувати у своєму житті те, 
про що ми щойно говорили. Нещодавно Бог проговорив до мене 
через Євангелiю вiд Луки 17:7–10: «Хто ж iз вас, мавши раба, 
що оре чи пасе, скаже йому, як вiн вернеться з поля: «Негайно 
йди та сiдай до столу»? Але чи ж не скаже йому: «Приготуй що 
вечеряти, i пiдпережись, i менi прислуговуй, аж поки я їстиму 
й питиму, а потому ти сам будеш їсти та пити»? Чи ж вiн дякує 
тому рабовi, що наказане виконав? Так i ви, коли зробите все 
1 Фил. 2:6–7
2 2 Кор. 4:5
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вам наказане, то кажiть: «Ми — нiкчемнi раби, бо зробили лиш 
те, що повиннi зробити були!» 

Ось п’ять характеристик раба. По-перше, вiн повинен ви-
конувати свої обов’язки, не маючи права обговорювати їх. 
Пiсля важкої роботи на полi раб iз притчi негайно повинен був 
приготувати вечерю для свого господаря, а пiсля цього ще й 
подати її — i все це вiн мусив зробити, не поївши сам. Вiн iшов 
i виконував свiй обов’язок, а не думав, як би уникнути його. Як 
сильно ми боїмося, що це може трапитись i з нами! Як швидко 
ми починаємо нарiкати та ображатися, коли чогось подiбного 
очiкують вiд нас. Але коли ми нарiкаємо, то поводимося так, 
нiби маємо права, яких раби не мають! 

По-друге, працюючи, вiн не повинен очiкувати вдячно-
стi. Як часто ми служимо iншим, жалiючи себе та гiрко рем-
ствуючи, коли вони приймають нашу допомогу, як щось саме 
собою зрозумiле, i не дякують нам. Утім раб повинен приймати 
таке ставлення. Найманi слуги можуть на щось розраховувати, 
але не раби. 

I по-третє, вiн не повинен звинувачувати iнших в егоїзмi. 
Читаючи цей уривок, я не мiг не думати про те, що ставлення 
господаря до раба було егоїстичним. Але яке право має раб зви-
нувачувати господаря?! Вiн живе, щоб служити iнтересам свого 
господаря, а егоїзм, як i будь-яка iнша якість характеру госпо-
даря, — це не його справа. А ми? Ми часто дозволяємо iншим 
людям ставити свої iнтереси вище за нашi й навiть не чекаємо 
вдячностi за те, що робимо, але ж неодмiнно звинувачуємо їх 
у егоїзмi! Але це не те, що повинен робити раб, якому варто 
вбачати в егоїзмi iнших можливiсть дисциплiнувати себе, щоб 
ще бiльше ставати схожим на Господа, який Сам є слугою всiм. 

Проте iснує ще й четвертий крок, який необхiдно зробити 
самим. У нас не повинно бути пiдстав для гордощiв та за-
доволення собою. Ми мусимо визнати себе недостойними 
рабами, що самi собою не мають нiякої цiнностi для Бога чи 
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людей. Знову й знову ми повиннi визнавати, що «…не живе в 
менi, цебто в тiлi моїм, добре»3. Якщо ми живемо як раби, то 
цим завдячуймо не собi, чиї серця за своєю природою гордi та 
впертi, а Господу Iсусовi, що живе в нас. 

Останнiй удар по своєму «я» можемо завдати, зробивши 
п’ятий крок. Нам треба визнати, що, дiючи з лагiднiстю 
та покорою, ми не зробили нi на йоту бiльше того, що пе-
редбачав наш обов’язок. Бог створив людину для того, щоб 
вона служила Йому. 

Грiх людства — лише у вiдмовi підкоритися й служити Бо-
гові. Тому вiдновлення взаємин iз Богом є вiдновленням нашої 
позицiї раба. Людина не робить нiчого, достойного хвали, коли 
погоджується зайняти це мiсце, оскiльки вона була створена 
та викуплена саме для цього. 

Це i є дорога до хреста. Це — шлях, який уперше проклав 
для нас покiрний Слуга Бога, тому чи не повиннi ми, Його 
раби, теж iти ним? Вiн здається важким та повним перешкод? 
Будьте певнi, це єдиний шлях угору. Пройшовши саме цiєю 
дорогою, Iсус сiв на престол, i, йдучи нею, ми також можемо 
отримати духовну силу i владу та принести багатий плiд. Усi, 
хто йдуть тим шляхом, мають успiх та радiсть, сповненi життям 
вiд Господа. Вони переконаються, що той, хто впокорює себе, 
буде пiднесений. Покора та покаяння повиннi бути незамiнними 
складовими нашого життя. 

Ми не отримаємо життя з надлишком, якщо вирiшимо бути 
покiрними в майбутньому. Спочатку варто покаятися в колиш-
нiх учинках та думках, якi заважають нам жити сьогодні через 
наше небажання попросити за них пробачення. Господь Iсус 
став слугою не лише для того, щоб показати нам приклад, але 
й щоб померти за грiхи на хрестi та подарувати Свою кров, яка 
очищує нас вiд цих грiхiв. Але кров не зарадить грiхам гордого 
серця, аж поки ми не покаємося у тiм, що зробили чи якими 
3 Рим. 7:18
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ми стали. Це дозволить Божому свiтлу проникнути у кожен 
куточок наших сердець. 

Це означатиме, що нам варто усвiдомити необхiднiсть при-
ходу Iсуса з небес та Його смертi на хрестi, щоб пробачити 
нашi грiхи гордощiв, на якi нам укаже Бог. А це передбачає не 
лише благання до Iсуса, щоб Вiн пробачив нам, але й прохання 
до iнших людей, щоб вони пробачили нам. Саме це потребує 
справжньої покори.

Пройшовши через «дверi впокорених», ми опинимося у свiтлi 
й славi дороги святостi та покори. 

МАТЕРІАЛИ ДЛЯ РОЗДУМІВ

Безсумнівно, Божа воля у тому, щоб я став Його рабом. І якщо 
я погоджуюся, то Він допоможе мені. Якщо я попрошу, то Він 
проллє світло Своє у моє серце, щоб указати мені на ті думки, 
слова та вчинки, яких не повинно бути у раба. 

І ТОМУ Я МОЛЮСЯ
Отче Небесний, я знаю, що не жив, як повинен 

жити Твій раб. Я не виконував усіх Твоїх 
завітів і часто відмовлявся служити іншим, 
особливо коли вони вимагали цього чи були 
невдячними. Прошу, допоможи мені стати 

твоїм рабом; покажи всі думки, яких не має 
бути в раба. Допоможи мені бути схожим 
на Ісуса сьогодні, мій Господарю. Амінь.
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ОСОБИСТІ ПРИМІТКИ



99
СИЛА КРОВI АГНЦЯ 

Звiстка та заклик до вiдродження, з якими сьогоднi ми так 
часто зустрiчаємося, пронизують нас своєю iдеальною просто-
тою. Єдине у свiтi, що стає на перешкодi переможному життю 
християнина у спiлкуваннi з Богом, — це грiх у будь-якому 
його виявi. Сила кровi Iсуса — це єдине, що може очистити 
християнина вiд грiха й, таким чином, принести звiльнення 
та перемогу. Для нас, однак, найважливiше усвiдомити, чому 
кров Христа дає нам право i силу стояти перед Богом, бо лише 
збагнувши це, ми зможемо зрозумiти умови, за яких спроможнi 
вiдчути її силу у своєму життi. 

Скiлькома здобутками та благословеннями Писання зобов’я-
зане силi кровi Iсуса Христа! Силою Його кровi вiдновлено 
мир мiж Богом та людьми1. Через неї ж усi, хто вiрять в Iсуса 
Христа, отримують відкуплення, прощення грiхiв та вiчне жит-
тя2. Силою Його кровi переможений диявол3. Її сила i сьогоднi 
очищає нас вiд грiхiв4. Силою кровi Христа можемо отримати 
звiльнення вiд невиправданих докорiв сумлiння, щоб служити 
живому Боговi5. Її безмежною божественною силою найнедо-

1 Кол. 1:20
2 Кол. 1:14
3 Iв. 6:54
4 Об. 12:11
5 1 Iв. 1:7
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стойнiшi з нас мають право увiйти до Святого Святих у при-
сутнiсть Господа i вiчно там перебувати6.

Що ж надiляє кров Христа такою силою? Чи багато христи-
ян користуються повнотою цiєї кровi у своєму життi? Занадто 
часто трапляється так, що ця дорогоцiнна кров втрачає для 
нас силу очищати вiд грiхiв, давати мир, змiнювати життя, i ми 
вже не перебуваємо у Божiй присутностi та не маємо з Ним 
постiйного спiлкування. 

ДЖЕРЕЛО СИЛИ 

Вiдповiдь на перше запитання можна знайти у Книзi Об’яв-
лення, де про кров Христа сказано як про «кров Агнця»7. Не 
кров воїна, а кров Ягняти! Iншими словами, характер Ягняти 
надiляє дорогоцiнну кров Христа силою перед Богом та людьми. 
Iм’я «Ягня», так часто вживане в Писаннi стосовно Христа, 
спершу вiдображає Його призначення — стати жертвою за 
нашi грiхи. Коли iзраїльтяни, згрiшивши, хотiли примиритися 
з Богом, то саме кров ягняти (iнодi козеняти) повинна була 
скропити вiвтар. Iсус — святе уособлення всiх ягнят, прине-
сених у жертву людьми, Агнець Божий, який заплатив за грiх 
свiту8. Однак iм’я «Ягня» має ще глибше значення. Воно описує 
характер Iсуса. Вiн — Ягня, тихе та покiрне серцем9, лагiдне та 
поступливе, що завжди пiдкорює Свою власну волю Батьковiй 
заради того, щоб принести благословення людям та послужи-
ти їм10. Будь-хто iнший, тiльки не Ягня, був би обурений та 
протистояв би такому людському ставленню до Себе, а Вiн, 

6 Євр. 10:19
7 Об. 
8 Iв. 1:29
9 Мт. 11:29
10 Iв. 6:38
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у покорi перед Отцем11 та з любовi до нас, учинив по-iншому. 
Люди робили з Ним, що хотiли, але заради нас Вiн змирився. 
Коли Його ображали, Вiн не вiдповiдав тим самим. Коли Вiн 
страждав, то не погрожував. Не вимагав свого, не вiдповiдав 
злом, не обурювався, не жалiвся! Наскiльки це вiдрiзняється 
вiд нас! Коли воля Отця та людська злоба вказали Йому на 
Голгофу, Ягня покiрно схилило голову, погоджуючись i на це. 
Ягням бачив Його i пророк Iсая: «Як ягня був проваджений Вiн 
на заколення, й як овечка перед стрижiями своїми мовчить, так 
i Вiн не вiдкривав Своїх уст…»12. Його били батогом, глузували з 
Нього, плювали, змученого вели на гору, розпинали та забивали 
у руки цвяхи, проколювали списом та проливали Його кров! 
Нiчого з цього нiколи не сталося б, якби Вiн не був Ягням. Усе 
вiдбулося для того, щоб заплатити за наш грiх! Отже, тепер 
ми усвiдомлюємо, що Вiн Ягня не тому, що помер на хрестi, а 
помер на хрестi, бо був Ягням. 

Нехай кожна згадка про Його кров нагадує нам про глибоке 
смирення та покору Ягняти перед волею Отця, оскiльки саме цi 
риси Iсуса надiляють Його кров чудодiйною силою перед Богом 
та людьми. У Посланнi до євреїв 9:14 кров Христа пов’язана 
з Його самозреченням перед Богом: «…скiльки ж бiльш кров 
Христа, що Себе непорочного Богу принiс Святим Духом, очи-
стить наше сумлiння вiд мертвих учинкiв, щоб служити нам 
Боговi Живому!» Покори, якостей, притаманних ягнятi, самоз-
речення перед Богом — ось чого Вiн очiкує вiд нас. Саме для 
того, щоб виявити всi цi якостi, Бог створив першу людину. 
Але вiдмова людини йти шляхом, призначеному для неї Богом, 
стала її першим грiхом, вiд якого відтоді беруть початок усi 
iншi. Iсус прийшов, щоб вiдновити це призначення людини. У 
Ньому Отець бачив саме цi якоті, коли сказав: «Це Син Мiй 

11 Фил. 2:8
12 Iс. 53:7
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Улюблений, що Його Я вподобав!»13 Саме через те, що Його 
кров так надзвичайно вiдобразила всi цi якості, вона настiльки 
дорогоцiнна у Божих очах i має настільки велику силу, що 
очищає людину вiд грiха.

ДРУГЕ ПИТАННЯ 

Тепер ми наблизилися до другого питання: як нам отримати 
повноту сили кровi Iсуса у своєму життi? Нашi серця пiдка-
зують нам вiдповiдь, коли ми дивимося на Ягня, яке схиляє 
свою голову на Голгофi заради нас: ми маємо погодитися стати 
ягнятами, схиливши у покорi свої голови, як це зробив Вiн. 
Оскiльки якості, притаманнi Ягнятi, надiляють силою Його 
кров, ми пiзнаємо її повноту у своєму життi лише тодi, коли 
погоджуємося бути схожими на Нього. I кожен iз нас може 
бути надiлений божественною природою14, оскiльки через Його 
смерть вона стала доступною для всiх. Пригадайте плiд Духа 
Святого з Послання до галатiв 5:22-23 — «любов, радість, мир, 
довготерпіння, добрість, милосердя, віра». Бог хоче надiлити 
цими чеснотами i нас. Пам’ятаймо, що Iсус, бувши пiднесеним 
на престол Божий, залишається Ягням (про це сказано у Книзi 
Об’явлення), i Вiн хоче, щоб ми були схожi на Нього. 

ЧИ БАЖАЄМО МИ? 

Чи воліємо ми, щоб це відбулося iз нами? У нас живе вперте 
та непокiрне «я», що вимагає власної користі й нехтує iнтере-
сами iнших. Його треба зламати, якщо ми вирiшили перейняти 
характер Ягняти i якщо довiряємо силi Його дорогоцiнної кровi 
очистити нас. Ми можемо довго молитися про очищення вiд 
якогось грiха i вiдновлення у серцi миру, однак доки ми не 
13 Мт. 3:17
14 Фил. 2:5; 1 Кор. 2:16



58 ДОРОГА НА ГОЛГОФУ

погодимося впокоритися у цьому питаннi та роздiлити покору 
Ягняти, нiчого не станеться. Кожен грiх, який ми будь-коли до-
пускаємо, є результатом упертостi та непокори нашого гордого 
«я». Ми не зможемо отримати миру через кров Iсуса доти, 
доки не погодимося визнати це та змiнити через покаяння своє 
ставлення, що стало причиною грiха. А це завжди нелегко. 
Нам варто жити у свiтлi та дозволяти Боговi викривати всякий 
грiх, що є у нашому життi. Тодi Вiн очiкуватиме вiд нас крокiв 
покаяння та покори, зробити якi (при їхнiй, як нам здається, 
незначущостi) нам надзвичайно важко. Проте важливiсть цих 
кроків повинна вимiрюватися тим, наскiльки важко нам пере-
ступити через свою гордiсть, щоб усе виправити. 

Бог укаже нам на необхiднiсть сповiдати грiх, попросити 
пробачення чи примиритися з кимось15. Вiн може показати нам 
i необхiднiсть вiдмовитися вiд своїх прав заради когось (Iсус не 
мав жодних прав, чому їх повиннi мати ми?). Вiн може сказати, 
що нам варто пiти до того, хто образив нас, i визнати, що наше 
непрощення — це ще бiльший грiх (Iсус нiколи не ображався нi 
на кого, то чи маємо ми на це право?). Вiн може закликати нас 
бути щирими зi своїми друзями, щоб вони пiзнали нас такими, 
якими ми є насправдi, i могли мати з нами справжнє спiлкуван-
ня. Усе це може бути принизливим та викликати конфлiкт iз 
нашою гордiстю та егоїзмом, однак лише зробивши цi кроки, ми 
пiзнаємо справжнє впокорення та матимемо смирення Ягняти. 
Якщо ми погоджуємося здолати всi цi кроки стосовно кожного 
грiха, кров Ягняти зможе очистити нас вiд усякого грiха, i ми 
йтимемо поряд iз Богом у бiлоснiжному одязi, а нашi серця 
будуть наповненi Його миром. 

15 Мт. 5:23–24
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МАТЕРІАЛИ ДЛЯ РОЗДУМІВ

Я повинен до кінця вірити в силу крові Ісуса. Повинен знати, 
що не існує гріха, від якого вона не могла б мене звільнити й 
очистити. Нехай Дух Святий дасть мені віру в кров Ісуса, коли 
я розмірковуватиму над віршами з Писання. 

Послання до колосян 1:19–20: «Бо вгодно було, щоб у Нім 
перебувала вся повнота, і щоб Ним поєднати з Собою все, 
примиривши кров’ю хреста Його, через Нього, чи то земне, чи 
то небесне».

Книга Об’явлення 12:11: «І вони його перемогли кров’ю Агнця 
та словом свого засвідчення, і не полюбили життя свого навіть 
до смерти!»

1 Послання Івана 1:7: «Коли ж ходимо у світлі, як Сам Він у 
світлі, то маємо спільність один із одним, і кров Ісуса Христа, 
Його Сина очищує нас від усякого гріха».

Послання до євреїв 9:14: «…скільки ж більш кров Христа, 
що Себе непорочного Богу приніс Святим Духом, очистить 
наше сумління від мертвих учинків, щоб служити нам Богові 
живому!»

Послання до євреїв 10:19–22: «Отож, браття, ми маємо 
відвагу входити до святині кров’ю Ісусовою, новою й живою 
дорогою, яку нам обновив Він через завісу, цебто через тіло 
Своє, маємо й Великого Священика над домом Божим, — то 
приступімо з щирим серцем, у повноті віри, окропивши серця 
від сумління лукавого та обмивши тіла чистою водою!»
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Ми так звикли засуджувати гордiсть та лицемiрство фарисея 
з притчi про митника та фарисея1, що нам важко повiрити, 
що його образ Iсус створив для того, щоб указати на нашу 
схожiсть iз ним! Як нагадує того фарисея вчитель недiльної 
школи, який завершує урок, присвячений вивченню цiєї притчi, 
словами: «А зараз, дiти, подякуймо Боговi за те, що ми не 
такi, як той фарисей!» Найбiльше нам загрожує спокуса чи-
нити подiбно фарисею тодi, коли Бог хоче навчити нас покори 
та показати грiхи нашого серця, що перешкоджають нашому 
особистому вiдродженню. 

БОЖИЙ ОБРАЗ ЛЮДСЬКОГО СЕРЦЯ 

Ми не зможемо усвiдомити нi справжньої грiховностi фарисеїв, 
нi нашої власної, доки не розглянемо її у контекстi того, що 
Бог говорить про людське серце. Iсус сказав: «Бо зсередини, 
iз людського серця виходять лихi думки, розпуста, крадiж, ду-
шогубство, перелюби, здирства, лукавства, пiдступ, безстид-
ства, завидющеє око, богозневага, гордощi, безум»2. Така ж 
неприваблива картина людського серця змальована Павлом i в 
Посланнi до галатiв: «Учинки тіла явні, то є: перелюб, нечистість, 
1 Лк. 18:9–14
2 Мр. 7:21–22
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розпуста, ідолослуження, чари, ворожнечі, сварка, заздрість, гнів, 
суперечки, незгоди, єресі,  завидки, п’янство, гулянки й подібне 
до цього»3 Яка картина! Зi словами Павла перегукуються слова 
Єремiї: «Людське серце найлукавiше над усе (тобто воно так 
заводить в оману саму людину, що вона не знає яка вона на-
справдi) та невигойне, — хто пiзнає його?»4 

Ось таким бачить Бог людське серце, наше «я», «старого 
чоловiка»5, як його називає Писання, не має значення — не-
вiруючого чи найпалкiшого християнина. Важко повiрити, що 
подiбне стосується до служителiв, євангелiстiв та християн-
ських лiдерiв, однак це правда. Iстина полягає в тому, що єди-
ною привабливою рисою християнина є Iсус Христос. Бог хоче, 
щоб ми приймали це як iстину, щоб у справжнiй покорi, зне-
вiрившись у собi та своїх силах, дозволяли Iсусові бути нашою 
праведнiстю та нашою святiстю — усiм. 

ЗВИНУВАЧУЮЧИ БОГА В БРЕХНI 

У свiтлi Божого бачення людського серця ми усвiдомлюємо, у 
чому саме звинувачують фарисея. Говорячи: «Дякую, Боже,  
Тобі, що я не такий, як iншi люди: здирщики, неправеднi, пе-
релюбнi, або як цей митник», — вiн заперечував наявнiсть у 
себе того, що, як стверджує Бог, є у кожному серцi. Фактично 
вiн сказав: «Усе це без сумнiву притаманне iншим, — митник 
навiть сам визнає це, — але не менi, Господи!» Говорячи це, 
вiн звинувачує Бога в брехнi, оскiльки «…як кажемо, що ми не 
згрiшили, то чинимо з Нього неправдомовця»6, бо Вiн називає 
нас грiшниками! Усе ж я переконаний, що фарисей щиро вiрив 
у те, що казав. Вiн справдi вiрив у свою непричетнiсть до грi-

3 Гал.5:19–21
4 Єр. 17:9
5 Еф. 4:22
6 1 Iв. 1:10
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ха. Вiн дякував Боговi за свою невиннiсть, говорячи: «Дякую, 
Боже, Тобi…» Однак Слово Боже свiдчить проти нього. 

Якщо збирач мита б’є себе в груди, сповiдуючи свої грiхи, 
це не означає, що вiн згрiшив бiльше, нiж фарисей. Рiзниця 
полягає в тому, що збирач мита прийняв Божi слова як iстину 
про себе, а фарисей нi. Вiн усе ще думає, що Бог вимагає вiд 
нього утримання вiд грiхiв в очах iнших. Вiн ще не усвiдомив, 
що Бог дивиться не на лице, «а на серце»7, прирiвнює пожад-
ливий погляд до перелюбу8, ненависть до вбивства9, а заздрiсть 
вважає крадiжкою. 

Як часто ми вiдмовляємося визнати у себе присутнiсть грiха, 
у якому Бог осуджує когось iншого й хоче осудити нас. Ми го-
воримо, що у цьому грiху можна звинуватити iнших, але не нас! 
I щиро у це вiримо. Можливо, ми чули про тих, хто скорився i 
погодився бути зневаженим заради того, щоб визнати свої грiхи 
та навести лад у життi, чи навiть радiли з тих благословень, 
що вони отримали. Утім попри це ми не усвiдомлюємо, що й 
ми потребуємо впокорення. 

Дорогий друже, навiть якщо ми думаємо, що у нашому життi 
немає нiчого, що варто змiнити та пiдкорити Богові, це не оз-
начає, що гріха немає, а означає лише, що ми його не бачимо. 
Ми самi себе обманюємо.

НЕСВIДОМИЙ ГРIХ РОЗДIЛЯЄ НАС 

Усе, що Бог говорить про нас, iстина. У нас Вiн бачить вияв 
грiхiв у тiй чи iншiй формi (доти, доки ми їх не помiтимо i 
дозволимо Йому звiльнити себе вiд них): несвiдомий егоїзм, 
гордiсть, захоплення власними вчинками; заздрiсть, образу і не-
терпимiсть; вiдлюдкуватiсть, страхи і надмiрну сором’язливiсть; 
7 1 Сам. 16:7
8 Мт. 5:27–28
9 1 Iв. 3:15
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нечеснiсть і самообман; нечистоту і хiть, — як не одне, то iнше. 
Ми можемо не помiчати цього в собi. Захоплюючись образою 
свого «я», ми не бачимо, що грiшимо проти Христа, не прийма-
ючи цiєї образи з покiрнiстю та смиренням. Ясно розумiючи 
бажання iншої людини захищати свої права та переконання, 
ми все ж залишаємося заслiпленими своїми власними; однак 
вiдчуваємо, що чогось не вистачає у нашому життi. Ми не ма-
ємо життєво необхiдного спiлкування з Богом. Несвiдомий грiх 
у Божих очах не менший за свiдомий, i тому роздiляє нас iз 
Ним. Якщо ми лише попросимо Бога, Вiн iз готовнiстю вкаже 
на найменший наш грiх. 

Є й iнша помилка, якої ми припускаємось, коли не усвiдом-
люємо тiєї iстини, яку Бог каже про людське серце. Ми запе-
речуємо наявнiсть того чи iншого грiха не лише в собi, але й 
у тих, кого любимо. Ми не хочемо бачити, як Бог осуджує їх 
та впокорює, ми бажаємо захистити їх. Ми не хочемо, щоб 
вони щось визнавали та сповiдали гріхи. Ми не лише живемо 
в полонi iлюзiй стосовно самих себе, але й щодо тих, про кого 
пiклуємося, i боїмося вийти з цього полону. Але те, що ми 
намагаємось захистити їх, робить Бога ошуканцем та заважає 
нам та їм отримувати Його благословення. 

Лише справжня жага до iстинного спiлкування з Богом дасть 
нам силу бiгти до Бога за Його свiтлом, що все викриває, та 
пiдкорятися Його голосу. 

БОГ НЕ ПОТРЕБУЄ ВИПРАВДАННЯ 

Повернiмося до митника. Беручи до уваги все те, що Бог сказав 
про людське серце, ми бачимо, що його сповiдання грiхiв — 
нiщо iнше, як згода з Богом, визнання того, що все, що Вiн 
сказав про нього, правда. Можливо, колись вiн, як i фарисей, 
не вiрив у те, що все, сказане Богом про людину, стосується 
i його самого. Але Дух Святий указав на те у його життi, що 
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пiдтвердило слова Бога, i вiн упокорився перед Ним. I не лише 
погоджується з тим, що Бог правдиво описує його серце, але й 
без усякого сумнiву згоден iз судом, який Бог учинив над ним. 
Молитва Неемiї могла б стати i його власною: «І Ти зійшов був 
на гору Сінай, і говорив з ними з небес, і дав їм справедливі 
права та правдиві закони, устави та заповіді добрі»10. 

Основою справжнього розкаяння, справжньої покори зали-
шається визнання того, що мiй грiх — це не просто помилка, 
непорозумiння, щось, що є чужим моєму серцю («Менi не при-
таманнi поганi думки чи вчинки!»). Насправдi грiх — це вияв 
нашого справжнього «я». Це те, що доводить мою гордiсть, 
зiпсованiсть та нечистоту перед Богом, адже Вiн i казав, що 
менi насправдi притаманнi поганi думки та вчинки. Саме це 
стверджував Давид, коли молився: «Тобi, одному Тобi я згрi-
шив, i перед очима Твоїми лукаве вчинив, тому справедливий 
Ти будеш у мовi Своїй, бездоганний у судi Cвоїм»11. Тож не 
бiймося сповiдувати свої грiхи так, як це робив Давид, коли 
Бог указує нам на них; роблячи це, ми не «пiдведемо» Iсуса. 
Швидше навпаки, оскiльки визнання справедливостi Бога про-
славляє Його. Якщо ми чинитимемо так, то матимемо перемогу 
в Христi, бо це нагадуватиме, що «… не живе в менi, цебто в 
тiлi моїм, добре»12, i припинить нашi намагання зробити неви-
правне «я» святим, а заохочуватиме нас просити Iсуса бути 
нашою святiстю, щоб i Його життя стало нашим. 

МИР ТА ОЧИЩЕННЯ 

Вчинок збирача податкiв не лише довiв правоту Бога, — вiн 
звернувся до вiвтаря й отримав мир та очищення вiд грiха. Це 
виявляється у словах, якi вiн сказав: «Боже, будь милости-
10 Неем. 9:13
11 Пс. 50:6
12 Рим. 7:18
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вий до мене грiшного!» У дослiвному перекладi з грецької цi 
слова означають: «Боже, прости менi, грiшнику». Євреї знали 
лише один спосiб умилостивити [задовольнити] Бога — через 
жертву, для цього вони щоденно приносили ягня у жертву 
спалення на вiвтарi храму. 

Так само й ми. Ми нiколи по-справжньому не впокоримося, 
поки Бог не покаже нам святе Ягня на голгофському хрестi, 
яке спокутує нашi грiхи, проливаючи Свою кров. Бог, Який 
наперед знав грiхи людини, заздалегiдь приготував їх спокуту. 
Iсус був Ягням, заколотим за нашi грiхи ще вiд створення свiту. 
У Ньому, Хто понiс їх iз покорою та смиренням, похованi мої 
грiхи, i якщо я щиро й покiрно сповiдаю їх та довiрю Його кровi, 
вона очистить та дасть прощення. Тодi мир iз Богом сповнить 
моє серце, спiлкування з Ним вiдразу ж вiдновиться, i я знову 
йтиму поряд iз Ним, одягнений у бiлоснiжний одяг. 

Бажання проголошувати правоту Бога й усвiдомлення сили 
кровi, що очищає вiд грiха, приводить нас до нового й повного 
спiлкування з Iсусом i життя з Ним у Святому Святих. Якщо 
ми житимемо з Ним у свiтлi, Вiн указуватиме нам на ту мить, 
коли ми дозволяємо грiху ввiйти в наше життя, i який, якщо 
ми не принесемо його до хреста, засмутить Бога i заволодiє 
нашим життям. Це є виявом нашого старого гордого «я», для 
якого у Бога немає нiчого, крiм осуду. 

Ми не маємо пiдстав захищати свою невиннiсть, лише варто 
визнати: «Ти справедливий, Господи, коли показуєш менi, яким 
я є насправдi» i дозволити Йому очистити нас. Зробивши це, 
ми побачимо, що Його дорогоцiнна кров омиває нас вiд грiха, 
а Iсус сповнює нас Духом Святим. Нам треба бути людьми 
«покiрними та смиренними духом», якi бажають знати про 
найменший свiй грiх. «I зi зламаним та впокореним, — каже 
Бог, — пробуваю Я на Височинi та в святинi…»13 Вони постiйно 
переживають вiдродження. 
13 Iс. 57:15
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У нас є вибiр: вiдстоювати свою невиннiсть i жити без Бо-
жих благословень та iстинного спiлкування з Ним або ж при-
йняти Його правоту i жити у мирi, Його присутностi та перемозi 
через кров Iсуса. 

МАТЕРІАЛИ ДЛЯ РОЗДУМІВ

Я й не помітив, як став більше схожим на фарисея, ніж на 
митника! Але Бог правий, моє серце брудне. Якщо протягом 
певного часу я не сповідав гріхів і не відчував осуду Духа Свя-
того, то це не тому, що я не маю гріхів, а тому, що став сліпим 
і серце моє затверділо.

Якщо це так, мені необхідно звернутися до Бога:

Мій Небесний Отче, я хочу мати близьке 
спілкування з Тобою; тому я визнаю, що Ти правий, 
а я — ні. Без Твого осуду та очищення я ставатиму 

лише сліпим та черствим. Будь ласка, покажи 
мені моє серце! Не дозволяй моїм гріхам лежати 
прикритими моєю надуманою праведністю. Не 
дозволяй мені проголошувати свою невинність, 
а покажи мою справжню провину. Дякую Тобі, 

що жертви Ісуса достатньо, щоб простити мої 
гріхи. Дякую за прощення, яке Ти пропонуєш мені, 

якщо я визнаю, що гріх живе в моєму серці.

Отче, сповни мене Духом Своїм Святим і 
наближай до Себе кожний день мого життя. Я 
хочу, щоб Ти вказував мені на найменший гріх, 
який я можу сповідувати і бути очищеним, щоб 
жити життям, сповненим Духа Святого, щоб 

постійно переживати відродження. Амінь.
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ОСОБИСТІ ПРИМІТКИ



1111
ЧЕРЕЗ СОРОК РОК ІВ:  
ІНТЕРВ ’Ю З РОЄМ ХЕССОНОМ

Ця частина складена з уривків трьох інтерв’ю на американсько-
му радіо, підготовлених Девідом Мейнсом, що вийшли в ефір 
1988 року в Вітоні, штат Іллінойс.

Як ви переживаєте особисте відродження?
Я — євангеліст і піклуюся про відродження у Церкві, однак 
понад усе про своє особисте відродження. 

Спочатку моїм основним заняттям був євангелізм. Бог по-
дарував мені кілька плідних років, і багато людей навернулися 
до Христа. Потім, після певного часу, я відчув значний спад 
і втратив силу Духа Святого й свободу в проповіді Євангелії, 
яку мав раніше. Я намагався замінити брак Божої сили своїми 
власними зусиллями. Я довше молився, наполегливіше вчив-
ся, палкіше проповідував, однак усе даремно: мені бракувало 
сили. Тоді я цього не усвідомлював, але становище, у якому 
я опинився, примусило мене шукати Божої благодаті. Якось 
Фінні сказав: «Відродженню завжди передує спад1. Тому якщо 
людина не переживає спаду, вона не переживе й особистого 
відродження». У той час я переживав спад, проте не мав ба-
жання цього визнати. Саме тоді Бог повернув із Африки до 
Англії кількох місіонерів і християнських лідерів: із Уганди, 
Руанди та Кенії. Був 1947 рік.
1 Духовний спад
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Вони повернулися зі Східної Африки, де тоді відбувалося 
відродження. Усі вони приїхали не заради відпустки, а щоб 
поділитися з нами, чого вони навчилися під час східно-африкан-
ського відродження, яке тривало вже чотири роки. Ці місіонери 
не були «батьками» відродження, а одними з багатьох його «ді-
тей». Великим благословенням для них були свідчення життя 
африканців. Відродження відбувалося швидше під проводом 
африканців, ніж місіонерів.

Я запросив цих людей виступити на організованій мною 
конференції, навіть не підозрюючи, що вони почнуть із мене 
самого. Місіонери «взялися» за мій духовний стан. А я тоді мав  
безліч дрібних духовних проблем! Я переживав духовний спад. 
Один із чоловіків сказав мені: «Рою, тобі треба покаятися». Я 
запитав: «У чому покаятись?» Я й справді не знав: працював 
старанно, багато молився, палко проповідував — робив усе, 
що міг. Вони відповіли: «Ми не знаємо, у чому саме тобі тре-
ба покаятись. Ми щойно познайомилися з тобою. Проте вже 
знаємо достатньо, щоб указати на одне — це твої стосунки з 
дружиною. Якось біля церкви ти сказав нам: «Друзі, сідайте в 
машину, я маю ще одну справу». І ми бачили, як ти зайшов у 
дім і розмовляв там із молодою жінкою. Спостерігаючи за вами, 
ми не могли зрозуміти, чи ти розмовляв зі своєю секретаркою, 
чи з дружиною. Ми радимо почати звідси, оскільки відроджен-
ня починається зі стосунків із найближчими нам людьми — у 
наших сім’ях». Ці слова глибоко запали в моє серце. Моя про-
повідь «про переможне життя» видалася мені неспроможною, 
відтак я вирішив забути про неї і почав чекати сповнення сло-
вом від Господа. 

Господь указав мені на всі ті гріхи, яких я раніше не помічав, 
і я ступив на шлях покаяння у своїх взаєминах із дружиною 
та у своєму ставленні до неї. Я був упертий, а жити з впертим 
чоловіком надзвичайно важко. Я змушений був визнати багато 
своїх помилок, у яких звинувачував її. Я почав приносити ці 
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гріхи до Ісуса і, вже будучи відомим у Англії євангелістом, став 
на новий шлях покаяння. Я почав називати гріх гріхом, а це, 
своєю чергою, означало, що кров Ісуса Христа дала мені силу 
сповідати всі гріхи, на які вказав мені Бог.

Ви використали слово «покора», сказавши, що вона — 
одна з найнеобхідніших складових відродження. Що ви 
маєте на увазі, коли говорите про покору?
Це слово кілька разів зустрічається у Писанні, коли йдеться про 
зламане та впокорене серце. У людей може виникнути асоціація 
з «гіркими сльозами» чи «важким життям». Проте слово «поко-
ра» не має нічого спільного з цим, швидше воно стосується на-
шої волі. Покора протилежна впертості. Упертість говорить: «Ти 
винен», а покора визнає: «Винен я». Для людини важко це ви-
знати, особливо якщо раніше вона у присутності інших доводила 
свою правоту. Коли ж перемогу в житті цієї людини отримує Бог, 
вона говорить: «Друзі, це моя провина». Друзі теж можуть поми-
лятися, однак це вже не її справа. Винна вона, і часто її провина 
полягає в її реакції на гріх інших людей. Гріх інших людей може 
бути у їхніх вчинках, тоді як її власний гріх — у тому, як вона 
відповідає: зі злістю, упертістю чи заздрістю. Сповідання мною 
гріхів інших людей не допоможе мені. Дивитися варто на себе, 
а покора — це моє бажання так чинити.

Покора — це одноразова дія чи впокорюватись треба 
щоденно?
Упокорюватися варто щоденно, оскільки так само щоденно Бог 
указуватиме нам на наші гріхи. У Його Слові згадується про 
необхідність ходити у світлі, як і Він у світлі. Світло — це 
те, що викриває, тоді як темрява приховує. Коли світло Боже 
вказує нам на щось, що засмучує Його, наше завдання лише 
визнати: «Так, Господи, Ти правий, я — ні», і так щодня. І коли 
ми робимо це, кров Ісуса Христа щоденно очищає нас.
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У першому розділі книжки ви сказали: «Покора — це 
початок відродження. Вона завдає болю, приниження, 
однак є єдиним шляхом. Упокоритись — це підкорити 
своє «я» Христові». Що це означає?
Покора у Біблії —  це противага впертості. «Не будьте вперти-
ми»,— говорить Старий Завіт. А коли нас у чомусь звинувачу-
ють, ми найчастіше впираємось: «Це неправда». І коли, вреш-
ті-решт, визнаємо: «Я винен», то відчуваємо, як схиляємося 
у покорі перед Богом. Ті люди зі Східної Африки привезли з 
собою слова, написані на листі паперу:

«Господи, зламай моє горде й непокірне «я»,
Допоможи йому схилити голову й померти,
Дивлячись на Голгофу,
Де Ти Сам схилив голову, помираючи за мене».

У другому розділі «Переповнені чаші» образно змальо-
вана картина нового життя у Христі. Що ви мали на 
увазі, коли говорили про про переповнені чаші?
Вислів «переповнені чаші» виник за часів відродження у Східній 
Африці. Свій початок він бере, звичайно ж, із 22-го Псалма: 
«Моя чаша — то надмір пиття». Його ще й досі використо-
вують для вираження радості й свободи, які отримує людина 
після того, як кров Ісуса Христа омиває її й очищує від гріха. 
Уперше цей вислів ужив мій добрий друг, доктор Джо Черч. 
Він був одним із перших провідників відродження, і саме він 
створив цей образ, виголошуючи промову на одній із конферен-
цій в амфітеатрі під відкритим небом. Тисячі присутніх почули 
розповідь про Ісуса, який тримає в руці золоту чашу з водою 
життя. Доктор Джо Черч сказав, що якщо вони хочуть спов-
нитися Духом Святим, їм варто тримати свої руки, ніби чаші. 
Потрібно уявити Ісуса, Який іде поміж рядами з золотою чашею 
і наливає воду життя у кожну з їхніх чаш.
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Ісус може підійти до котроїсь із чаш, зазирнути всередину, 
з сумом похитати головою й піти далі. Це означає, що чаша 
заржавіла та брудна зсередини і перед наповненням потребує 
очищення. Дехто може сказати: «Це не гріх, а якість мого 
характеру». Ісус на це відповідає: «Це — гріх, і його потрібно 
називати гріхом». Коли ви сповідуєте його, Він очищає чашу 
Своєю кров’ю і наповнює її водою життя. Звідси й походить 
фраза «переповнені чаші». Людина, яка щойно отримала очи-
щення, говорить: «Хвала Богові за те, що моя чаша тепер пе-
реповнена» — але це сталося лише через кров Ісуса. 

Коли ви говорите про гріхи, що перешкоджають Ісусові 
наповнити чаші, ви маєте на увазі якісь значні гріхи, 
такі як убивство, перелюб, злодійство — чи звичайні 
щоденні гріхи?
Щоденні гріхи, великі і малі. У Божих очах вони однаково 
серйозні. Більшість із них — це гріхи, спричинені не нашими 
діями, а нашим ставленням. Можливо, неправильний учинок 
був зроблений кимось іншим, але моя реакція на цю дію та-
кож неправильна. Заздрості, злості чи образи достатньо, щоб 
забруднити чашу і перешкодити Ісусові наповнити її. Але якщо 
я сповідую подібні вчинки як гріхи, кров Ісуса Христа очищає 
від усякого гріха.

Чи вважаєте ви, що більшість християн у наш час регу-
лярно сповідують свої гріхи чи це для них непритаманне?
Для мене самого це було незвичним, хоч я й був проповідником. 
Не можу сказати, що раніше покаяння було важливою части-
ною мого християнського життя. І тому кров Ісуса Христа не 
мала для мене такого вагомого значення. Однак тепер у Його 
крові — мої надія, мир і праведність. Я навчився йти цим шля-
хом, називаючи гріх гріхом і переконуючись у силі, чудодійній 
силі крові Ісуса Христа.



  ЧЕРЕЗ СОРОК РОКІВ: ІНТЕРВ’Ю З РОЄМ ХЕССОНОМ  73

Ви говорили про тривале відродження. У наш час бага-
то людей вважають, що відродження — короткочасний 
спалах, а потім ми можемо грітися у його теплі. 
Усе, що було в минулому, пройшло і не впливає на теперішнє. 
Але Ісус живий і сьогодні, Його кров ніколи не втратить своєї 
сили. Відродження в Африці — це найочевидніший приклад 
тривалого відродження. Воно розповсюджується з неймовірною 
потужністю, бо кров Ісуса ніколи не втратить своєї сили, а люди, 
своєю чергою, — бажання постійно сповідувати свої гріхи. 

Повернімося до образу чаші. Упевнений, що ви нещодавно 
приносили свою чашу до Христа. Коли і як це відбулося?
Нещодавно Господь указав мені на щось, що я не вважав грі-
хом. Саме так Він працює в житті християн. Він називає гріхом 
те, що заперечуємо. Останніх кілька років я відвідував місцеву 
церкву, не отримуючи від цього задоволення і благословення. 
Мені не подобався стиль їхніх служінь та музичне поклоніння. 
І хоч ця церква мало чим відрізнялася від інших, я знаходив 
причини для невдоволення. Але кілька днів тому Господь від-
крив мені, що джерелом мого незадоволення було моє неба-
жання ходити до церкви.

«Ти, — сказав Він, — звик завжди стояти за кафедрою, а 
зараз сидиш на лавці». Через кілька днів я готував проповідь, 
в основі якої була одна з притч Ісуса, та, у якій сказано, коли 
вас запросять на весілля, не сідайте на найпочеснішому місці, 
краще сядьте на останньому. Господь сказав мені: «Обери най-
менш почесне місце, бо там ти знайдеш Мене. Я вибрав його 
для тебе. А ти не маєш миру, бо не хочеш прийняти його». 
Коли я сповідав цей гріх і довірив його крові Христа, моє серце 
змінилося. Ця подія вказала мені на інші гріхи в моєму житті, 
зокрема на егоїзм, який я не вважав гріхом. Кров Ісуса Христа 
ніколи не втрачає своєї сили і завжди може повернути повноту 
благословень Ісуса Христа навіть такому, як я.
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Чи доводилось вам бути свідком відродження, яке пе-
реживає велика кількість людей, коли переповнюється 
багато чаш?
Так, однак я остерігаюся підраховувати перемоги, адже це 
теж гріх. Якщо я захоплюся цим, то моя чаша перестане 
наповнюватися. Я вважаю, що одна з причин, чому люди не 
досягають успіху в духовному житті, полягає в тому, що вони 
хочуть його занадто сильно. Нам повинно бути достатньо 
мати Самого Ісуса, а решта — у Ньому. Він попіклується про 
наповнення чаш інших.

Чи вважаєте ви простою тему особистого відродження?
Звичайно, вона нескладна. До того, що написано у Писанні, 
додати нічого. У 1 Посланні Івана 1:7 сказано: «Коли ж ходимо 
в світлі, як Сам Він у світлі, то маємо спільність один із одним, 
і кров Ісуса Христа, Його Сина, очищує нас від усякого гріха». 
У 1 Посланні Івана світло й темрява — це не синоніми добра і 
зла. Світло викриває, темрява приховує. Бог — світло, яке все 
викриває. Якщо ми готові ходити у Його світлі і погоджуватися 
з тим, що воно висвітлює як гріх, то ми завжди будемо у світлі.

Ви сказали, що якщо Бог хоче благословити читача че-
рез сторінки вашої книжки, він повинен читати її зі 
спраглим серцем та в цілому бути незадоволеним ста-
ном своєї церкви чи своїм особистим, особливо своїм 
особистим. Чому відродження так часто починається з 
почуття невдоволення?
Розгляньмо таку ситуацію: якщо ви хочете отримати насолоду 
від вечері, яку приготувала ваша дружина, ви повинні мати 
добрий апетит, ви мусите бути голодні. Можливо, вам потрібно 
буде з’їсти кілька несмачних страв на вечерях у інших людей, 
щоб потім повернутися до страв тієї, чия їжа вам найбільше 
подобається. Так само й тут: благодать тече рікою, мільйони 
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людей отримали її, однак щоб і ви змогли її отримати, ви мусите 
бути спраглі, мусите мати у ній потребу. У такі хвилини свого 
життя я отримую найбільше благословень. Я не маю благосло-
вення, коли читаю Біблію лише за звичкою. Вона набуває для 
мене особливого змісту, коли мені важко! Знову й знову я мушу 
звертатися до Господа: 

— Я хочу щось Тобі сказати: у мене знову духовні проблеми.
— Добре, — відповідає Господь, — щось іще?
— Я не маю миру.
— Щось іще? Розкажи мені.
Коли я прихожу до Бога, то отримую благодать, оскільки ви-

знання мого нікчемного становища робить доступною для мене 
благодать мого люблячого Господа, яка дає прощення гріхів та 
забирає почуття провини. Благодать — це не Божа нагорода для 
праведних, це — Його дар для спустошених та немічних. Коли 
я знаходжуся у такому становищі і визнаю це, то, безперечно, 
отримаю Його благословення.

Як би ви пояснили благодать комусь, хто не знає, що 
це таке?
Благодать — це незаслужений дарунок Бога, який Він дає зав-
дяки Своїй милості. Для того щоб її отримати, не обов’язково 
бути хорошим і гідним. Ісус отримує Свою славу не від того, 
скількох хороших християн Він підтримає, а залежно від того, 
скількох Він підніме після падіння. 

У 10-му розділі «Захищаючи свою невинність» ви згаду-
вали про задоволеного собою фарисея та розчарованого 
у собі митника?
Усім нам властиво захищати свою невинність. Ми виправдо-
вуємо себе, утім Бог виправдовує безбожних. Чи зустрічали 
ви більше суперечність: Бог виправдовує безбожних! Той, Хто 
наказує земним суддям виправдовувати невинного, а винного 
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засуджувати2, Сам робить протилежне. «Я встановлюю свій суд 
благодаті для того, щоб виправдати безбожних». Тих, хто визнає 
себе винним, Він виправдовує. Усвідомлення цього ще більше 
спонукає нас чинити саме так. 

Отже, усе те, що ми розуміємо під поняттям «его», стає 
на перешкоді відродженню? Чи то себелюбство, чи са-
мовпевненість, потурання власним бажанням, чи над-
мірна жалість до себе, чи самовдоволеність.
У основі всіх названих гріхів лежить наше «его». Усі вони 
є гріхом. 

Безперечно, незадоволення саме собою непогана річ. 
Коли ми незадоволені, то прагнемо чогось кращого, що 
може задовольнити лише Бог. Якщо нам невідоме по-
чуття незадоволення, ми не можемо прагнути кращого.
Мені не подобається слово «прагнути». Воно звучить так, ніби 
я сам можу стати кращим. Я спустошений, і моє незадоволення 
приводить мене до Бога, Який може наповнити всіх, хто визнає 
свою поразку. 

Ви часто використовуєте слово «відродження», однак не 
пов’язуєте його з емоційним піднесенням. Чи має воно 
щось спільне з емоційністю? 
Звичайно, життя сповнене переживань. Іноді воно сумне, іноді 
радісне, іноді барвисте. Ми маємо безліч причин для того, щоб 
радіти й веселитися. Це не означає, що всі повинні кричати 
від радості, хоча і для цього можна знайти достатньо підстав. 
Коли благодать відкриває мені, що моя праведність абсолютно 
незаперечна для Бога в особі Ісуса Христа, що я маю право 
увійти в Святе Святих через кров Ісуса і в моїх стражданнях 

2 Повт. Зак. 25:1
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та скорботі немає потреби, — усе це варте радості й хвали 
Богові! Це не просто емоції, яких ми не усвідомлюємо. У нас 
є серйозні підстави для радості. 

Ми знову й знову повертаємося до крові Ісуса. Я 
не впевнений, що кожна людина до кінця усві-
домлює її цінність для свого щоденного життя.  
Дехто почуває себе незручно, коли чує проповідь про кров 
Христа. Коли просять заспівати про неї, такі люди втрачають 
ентузіазм, оскільки їм млосно від вигляду крові. Під час своєї 
першої операції медсестри часто непритомніють, і все ж хри-
стияни завжди пишаються хрестом та кров’ю Ісуса Христа. 
Чому ж так відбувається? У Старому Завіті є історія про першу 
Пасху. У кожному єгипетському домі помер первісток, крім тих 
єврейських домів, де було заколене ягня, а його кров’ю помаза-
ні одвірки. Євреї не лише закололи ягня, а скропили одвірки, 
оскільки Бог сказав: «Як побачу Я кров, обмину ваші двері». 
Зверніть увагу, що схожі слова зустрічаються і в настанові про 
заколення ягняти та помазання одвірків: «Кров буде знаком 
для вас». Знаком чого? Знаком суду. Бог каже: «Суд прийде 
на кожен дім», а кров промовляє: «Тут уже заколено ягня, яке 
понесло покарання за старшого сина, і вирок не може бути 
винесено вдруге». Отож кров — це знак звершеного суду. Це 
так просто. Кров — це свідчення завершеної роботи Христа. 

Є чудова пісня, яку ми часто співаємо:

Ісус — друг грішників, 
Ми заховані в Тобі,
Бог дивиться на Твою пролиту кров,
Яка є нашим єдиним виправданням.
Кров — це знак того, що весь мій осуд поніс Ісус. 
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Невже кров Христа щоденно діє у нашому житті?
Так, звичайно! Кров Христа пролилася раз і назавжди, однак 
нам варто використовувати її через віру щоденно щодо всього, 
що може перешкодити нашому спілкуванню з Богом. 

Ця книжка була написана 1950 року. У той час ви були 
сповнені оптимізму, стежачи за роботою Бога. Сьогодні 
ви теж радо спостерігаєте за Божлю працею? 
Мене вразило, як Бог використав цю книжку. Однак це не лише 
заслуга книжки, радше це робота Господа та покора Його свя-
тих. Вони переживають спрагу, і я хочу провести решту свого 
життя, допомагаючи їм повернутися до Голгофи, крові, свободи 
та відродження. 

Тривала популярність цієї книжки є ознакою того, що 
люди все ще прислухаються до звістки про Христа та 
про Його кров. Будь ласка, на завершення підсумуйте 
тему про відродження.
Відродження повинно початися з кожного особисто. Не з когось 
іншого, а з мене. Хтось може неправильно чинити, але я теж 
неправий, навіть якщо це виражається тільки у моїй реакції. 
Тож я глибоко переконаний: відродження починається з мене. 
Я хотів би ще раз нагадати слова Фінні: «Відродженню завжди 
передує спад». Тому тільки людина, яка готова визнати, що 
переживає спад, відкрита для відродження. Воно завжди почи-
нається з визнання потреби. 

Відродження — це не соковита долина, яка зеленіє і зеле-
ніє, а долина, вкрита кістками (Книга пророка Єзекіїля), яка 
оживає, а кістки піднімаються, щоб стати міцною армією. Це не 
ситуація, коли хороший християнин стає кращим, а коли ожи-
ває людина, яка готова визнати: «Моя долина вкрита кістками».

Я знаю людей, які впокорилися та визнали це. «Моя долина 
вкрита кістками. Так, я — служитель, утім моя долина вкрита 
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кістками!» Чудово, брате! Слава Богові, що ти зміг визнати це. 
Це усвідомлення зробить тебе більше схожим на Ісуса. 

Христос відроджує нас через наші поразки. Ісус знає, що 
таке гріх. У цьому Його сила. 
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